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February 4, 1988, Day Four, Morning Session

MOSES BHAGWAN: Before you commence with the witness, Mr. Dood-
nauth Singh will be along later. I just want to raise a matter relating to

procedure. It is clear that in an inquest the rigid and strict rules for trial are

not always held. Under Section 25, Chapter 4, Coroner's Act, there is 2
provision that extends range of inquest beyond range of trial at which
specific issues, e.g., guilt, may be raised. [Reads relevant section.]
We are here representing interests of deceased and other parties.
DPP is also here in a similar capacity. They are not here prosecuting,
but DPP has distinct advantage. At their disposal are all the statements.
- 'We have none. Mr. McKay has statements, we know.
We are applying that all statements, at least those of witnesses ex-
pected to be here, are available to all.
MAGISTRATE PRATT: I am not aware that Mr. McKay has statements.
MB: [continuing] We are here in identical capacity. It is not proper that one
set of counsel has statements and we do not have them. Normally in a
trial, except in an indictable matter, we would not be getting statements.
But this is not a trial.

It is not inconsistent with interests of the court that we should have the

*Walter Rodney, writer and historian, was assassinated on June 13, 1980, in Georgetown,
Guyana. Rodney was the author of The Groundings with my Brothers and the seminal study, How
Europe Underdeveloped Africa. Rodney had been a lecturer at the University of Tanzania and
had later returned to teach at the University of Guyana. He was one of the founding members of
the Working People’s Alliance (WPA). The Journal of Caribbean Studies reproduces the
conclusion of the trial, beginning February 4,- 1988, Day Four. This is taken from coun
transcripts. Readers will no doubt form their own conclusions.
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statements. We would be aware of the scope, range of evidence, relevance
of some witnesses. For example, Your Honour expects to complete by
Friday.

P: Really can tcomplete by Friday. Some witnesses in the U.S.A. Those that
are here we may have to send radio messages and give them adequate
notice. .

MB: We should all be acquainted with entire position. How many witnesses.
At the moment the DDP has distinct advantage over us. [Turning to

. McKay] You have statements, Mr. McKay.

REX McKAY: I have statements from my clients. I don’t kriow whether they
are the same stateménts the court has.

MB: If he objectively has statements, he has an advantage over us. They are
not prosecuting trial. They are only representing state interests here which
arc limited.

P: As you rightfully mentioned, this is not a trial. An inquest is really an
inquiry” between the coroner and the jury. The procedures under the
Coroner’s Act are a bit different from the Coroner’s Rules. I agres you
don’t stick to the usual rules, but you should try as much as possible to
-stick to the hearsay rules.

In connection with the statements: in a criminal trial you are given
statements, but this is an inquiry between coroner and jurors. It is only to
facilitate the process [that] yeu find you have to lead witnesses. In many
instances the coroner leads the witnesses. The coroner must be as impar-
tial as possible. So to facilitate and eliminate all kinds of bias we brought
someone from the DPP office. I don't think I will grant at this stage the
statements being granted.

RM: If I may be presumptuous . . . I heard here that statements are given,
but only under the Administration of Justice. In ordinary summary or
preliminary inquiry, statements are not given. Don't see that there is any
greater right than in a case where a person 1s accused of a crime.

P: Application has been denied.

Cross-Examination of Third Witness, Karen de Souza, by Winston Moore.
WDM: Miss de Souza, you are a member of the Working People’s Alliance?
KdeS: Yes, I am.

‘WM: And WPA is a political party?

KdeS: That’s right.

WM: Do you know when it was formed?

TTE T
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KdeS: On July 27, 1979.

WM: Would you describe yourself as an activist?

KdeS: Yes.

WM: Have [you] always been?

KdeS: Fom July 1979.

WM: You attended public mestings of this party?

KdeS: Yes. :

WM: And you have also done other political work on behalf of this party?
KdeS: Yes. _

WM: You knew the deceased, Dr. Walter Rodney?

KdeS: Yes.

WM: How well did you know him?

KdeS: From early 1979. I knew him very well.

WM: What was Dr. Rodney’s position in the WPA?

KdeS: He was one of the leaders of the party. :

WM: And he used to speak at some of the meetings you attended?

KdeS: He spoke at many of the meetings.

WM: Many of these meetings; these mestings were held where?

KdeS: In Georgetown and out of ‘Georgetown, East Coast Demerara, Ber-

bice, Corentyne, Wismar, Mackenzie, East Bank Demera.ra, ‘West Coast
Demerara.

WM: More or less throughout the coast and Mackenzie?
KdeS: Yes.

P: Where?

WM: Would you like all the places? Would you like her to call them out at
dictation speed? Please do so.

WM: Could you give us an ethnic composition of the crowds?

KdeS: All races, African, Indian, Chinese. . . .

WM: Would you say a cross section of Guyanese attended many of those
meetings?

KdeS: Yes.

WM: Do you recall any incidents occurring in July just before the formation
of the WPA? July 19797

KdeS: Yes. There was. '

WM: Could you tell us very briefly what these incidents were [witness looks
puzzledl—something in Camp Street?

KdeS: On July 11 a pumber of WPA members were arrested. There were 2
number of street demonstrations. .
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WM: Do you know why they were arrested?

KdeS: T was told because of a fire at the Ministry of Natiopal Development.

WM: ‘Would that be because the Office of the General Secretary, People’s
Natienal Congress and Ministry of National Mobilisation was burnt
down? 5

EdeS: Yes.

WM: And certain persons were arrested and charged?

KdeS: Yes.

WM: Who were members of the WPA?

KdeS: Yes. Some of them.

WM: And Dr. Rodney was one of these persons?

KdeS: Yes.

WM: Let's go back to the public meetings. Did ‘WPA direct its fire at a
particular party? . ; -

KdeS: Yes.

WM: We are talking about verbal fire . . . metaphorically speakirig. What
party?

KdeS: The People’s National C

=4 { O dy 4

ongress.
WM:. And wo R
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KdeS: He made an analogy of the Midas Touch, the. opposite of which was
the Burnham Touch.

WM: So from the Midas Touch we had the Burnham Touch.

KdeS: Yes. .

RM: I don't know if they-are Sﬁé]g'ng to establish provocation. Nobody is on
trial for murder. I den’t see what Touch somebody had is relevant, . . .
have come here to be blasphemous. The court has to be strong.

P: I ain allowing them a latitude, . . . ' ’

DOODNAUTH SINGH: We are required under Section 25 of Coroner’s
Act to enquire when, where, how and after what manner deceased came
by his death and also whether any person was criminally concerned. On
the basis of that inquiry we are attempting to show [to McKay] Channel 6
showed the Iran/Contrd inquity . . . full latitude. . . . This is the plot

-~ ‘which resulted in the death of Dr. Rodziey . . . not just selling arms [in
reference to Itan].

We.are attempting to show that Dr. Rodney met his death because he

sought the-overthrow of the regime. Rodney had become a thorn in the side
of the political structure of the state and the state assassinatéd him. -

“Weare dealing withr z person who was parcand parceiof 2 political—

- Omsiznght on the PNCY

party, attacking the leadership. .

. . There was a conspiracy to liquidate, a

KdeS: Yes. He was.
71 1 |

o swesatias what She Said. [T you are going to brng in these matiers. . . . We ate not
~KdeSrTiefeaderof e PNCS g ; 3 ; = i

WNI Tie 135 3 name? DS: Assassinate? A person was assassinated! A distinguished man was

:KdeS:, Forbes Burnham. assassinated. . . . Motive is most important. Are you saying we are

*'WM: Do.you recall any particular aspect of this attack?

restricted in our cross-examination by what witness said?

P: Rules of cross-examination are very clear in law.

DS:1am respectfully submitting that no cross-examination is bound by what
witness said in chief. The duty of the cross-examiner is to-use matters to
establish his case. We are using the opportunity of witnesses to seek to
establish our case, to establish the identity, extent of political involvement
- . . of those-who said he must be exterminated. Is that irrelevant? Is it
irrelevant to lead evidence of those who said Rodney must be liquidated?

P: I'm’saying you can’t lead any evidence. This is not a tral.

DS: I don't understand that. This is wider than a trial.

w
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RM: . . . noroving commission'to [ ] mischievous evidence as to conspir-
acy. . .. Thisis not a trial of an accused person. Having adjured this view
that this is a conspiracy by leading mischievous evidence . . . shows
narrowness and shallownes$ of mind.

ELEAZER: I am amazed at this. 'You can’t slander a dead man. We are
speaking of Burnham. We know by newspapers. We know what was done.
But why it was done, what motive, only this witness:.can help. The jury can

_refuse to give a verdict saying that they do not have enough evidence. . . .

RM: If one keeps remembering the Latin maxim [unelear]

E: That refers to Rodney and Burnam.

P: You have notes of the evidence?

X: We have very good notes.

E: We're not aut to attempt to attack anyone. We're giving an account of what
happened. Those things occurred. A string of events led up to this event.
We cun't confine ourselves to the night of the 13th. No ostrich-like
approach will help. If objection is to the memory of a person, if it is
sacrosanct, we can move on.

P: When you address the coroner, many of these points can be made. . . .

E: Am I to understand that the only questions allowed in cross- examination
is only what was said in chief?

P: I don’t want to-go into that.

E: If this is so then there is no point in the inquiry.

WINSTON MOORE: [continuing] Do you recall a meeting held by your
party WPA near to Sheriff Street? When was that?

KAREN DE SOUZA: August 22, 1979.

WM: You attended that meet1ng‘7

KdeS: Yes, Idid

‘WM: And anything occurred?

KdeS: Tt was broken up by police without numbers.

WM: Were they in uniform?

KdeS: Yes.

WM: Now, the deceased, Dr. Rodney, was present at that meeting?

KdeS: He was.

WM: Did anything happen to him?

KdeS: Nothing happened to him because he had to.run along with others.

‘WM: He was being pursued?

KdeS: Yes. He was being pursued by policemen—uniformed, who were
armed.

WM: So he had to resort to his athletic skills?

Walter Rodney Inquest S &

KdeS: Yes.

'WM: You remember the congress of the ruling party? '

KdeS: Yes. There wasa PNC congress going on af Sophiz at the same fime.

WM: You remember, as is the practice, there wasa very large pubhc meeting
held by the PNC?

KdeS: Yes.

WM: Where?

KdeS: At theSquare of the Revolution.

WM: What is called that, or Cuffy Square?

KdeS: Can't recall. What is now called Square of the Revolution.

WM: This was a large meeting. The PNC. . . diplomats . . . do you recall
‘who gave the feature address?

KdeSt Yes.

WM: Who gave this end-of-congress feature address? -

KdeS: Forbes Bumham.- _

WM: Did he single out any particular party for attack in this address?

KdeS: Yes.

'WM: What particular party?

KdeéS: The Working People’s Alliance.

‘WM Did he call it that?

KdeS: No. He didn’t.

‘WM: Worst Possible Alternative or something. Did he refer to the deceased
in this address?

KdeS: Yes. ;

WDM: In particular, Walter?

KdeS: Yes.

WM: He referred to his athletic skills?

KdeS: Yes.

WM: Did he deal with the fire that had occurred at the Office of the General

Secretary of the People’s National Congress and Ministry of National
Development?

KdeS: Yes.

‘WM: And did he clearly blame any group for causing the fire?

KdeS: Yes. '

WM: What was this group?

PRATT: You are still persisting with this? :

WM: We are dealing with fire, arson—life imprisonment is provided for it

by the law. It was dealt with publicly. It might be sensitive, but it happened
and we have to dedl with it here.

[Resuming] Whom did he blame?
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€8: The Working People’s Alliance.

Vi: And at that time there were a number of persons before the court facing
arson charges, including Dr. Rodney?

leS: Yes. -

. M: And in his address, did this leader of the PNC tell the WPA to do
anything in particular?

leS: Yes. He told them to make their wills,

VIi You remember exactly what he said?

leS: Yes. Let there be no weeping at the bar. No quarter must be asked.
None will be given. And they must make their wills.

. ML: Was there any reference to “tempered stee]”?

leS: Yes. 7

M: “We will fight their steel with more highly tempered stecl”—were
| ‘those words used?

- 1eS: Yes. ‘

. M: Do you know that the deceased had left this country to travel to a
foreign country?

1eS: Yes.

M: Where did he go?

- 1eS: To Zimbabwe.

M: He was invited to attend the Independence Celebrations of the new, or

old depending on . . : , State of Zimbabwe?
deS: Yes.

™: And left, came back to face his trial?
deS: Yes.

"™: Do you know if he left through the usual channels?

- deS: He did not leave through the airport.

- /M: He did not leave through the normal immigration channels?

. deS: No. He didn't.

| 7M: Our then Prime Minister also attended those celebrations?

deS: Yes. _

VM: Those attacks that the deceased were spearheading, were they catching
on? People were calling other persons by first names and so on?

{deS: Yes.

¥YM: I think it would be true to say that Walter was publicly appealing to.

“people to get rid of the PNC? He was doing it publicly?
{deS: Yes. ;
¥M: And publicly people were saying that they wanted the removal of the
PNC government by Christmas, as a Christmas present?

‘KdeS: At Walter’s house.

.RM: On all five or six occasions?

. KdeS: No. I also saw him at the WPA centre.
. RM: Where? At 45 Croal Street?

Walter Rodney Inquest G

KdeS: Yes. : ;

REX McKAY: How long did you know Donald Rodney before the accident?

KAREN de SOUZA: I'd seen him a few times before.

DOODNAUTH SINGH: Before? Before what? I am objecting to question
because it is a falsio suggesti. My friend is saying . . . before the accident
- + « [McKay says something re-phrasing]. Then put it that way! There is a
distinction between “before Donald said there has been a terrible acci-
dent” and before there was an accident!

RM: How many times?

KdeS: Five or:six times.

RM: Driving a car or without a car?

KdeS: Without a car.

RM: Those five or six times you saw Donald Rodney were at 45 Croal Street?

KdeS: No.

RM: Where did you see him?

KdeS: No, at Queen and Holmes Street.

RM: Would you describe him as an activist of the party?

KdeS: No.

RM: A member?

KdeS: In 19797

RM: Up to the time Donald came to your house—14th June 1981, it was?—
[sic] was he a member of the WPA?

KdeS: I don't know.

RM: Do you hold office in the WPA?

KdeS: No.

RM: Ever held office?

KdeS: Yes.

RM: In 1980, did you hold office?

KdeS: No.

RM: Did you ever hold office?

KdeS: Yes, 1932, 1983. Those are two years I know I held office.

RM: The WPA centre at Queen and Holmes Streets, meetings are held there?

KdeS: Yes.

RM: When you saw Donald Rodney there, was there a meeting being held?
KdeS: No. ;
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[: What were you doing there?

eS: I was often there.

{: This was just a visit by Donald Rodney?
eS: Yes. It seemed so.

T: Not a meeting?

e8: No.

1: You said you saw Donald at deceased Walter Rodney’s house?
leS: Yes.

A: How many times? Four or five?

leS: Yes.

/: Between what years? Same year? 19807

~ 1eS: 1980 and 1979.

vI: At that time did you know where Donald lived?
ieS: No.
VI: You know he did not live at Walter's house?

~ deS: Yes.

M: You were on good speaking terms with Donald Rodney?

deS: I don’t understand “good speaking terms.”

M: Did you chat with Donald Rodney from time to time?

deS: No.

M: You never spoke with him before that day?

deS: I never had a conversation.

M: You never spoke with him?

deS: Yes.

M: When?

{deS: On every occasion.

M: The five-six times?

{deS: Yes.

{M: On the night in question, teli us roughly, from the time you saw Donald,
up to when you left to go to Hadfield Street and John Street, how long did
you spend with him?

| KdeS: About two minutes.

' RM: That's a long time. After you returned from Hadfield and John Street,

you said you were nursing him, taking care of his wounds. How long did
" you spend with him? ' '

' KdeS: Ten or fifieen minutes.

RM: After he left, you did not know at what time he left the house?
KdeS: No.

RM: From the time . . . did you know what happeried?

Walter Rodney Inquest 11

KdeS: No. .
RM: So, I assume that Donald Rodney did not tell you how thls temble'
"~ accident occurred?
KdeS: No. B s
RM: But you spent twelve minutes with him? :
KdeS: Yes.
RM: Although you spent twelve minutes with him, you did not ask h.lm what
happened?
KdeS: No.
- RM: Did you enquire?
KdeS: No.
RM: I mean of Donald.
KdeS: I understand. I did not ask him.
RM: Is it correct to say that even after you saw the flesh and boneless remains
. =.of your leader, you did not ask Donald how did that happen?
~ KdeS: No.
RM: Or did you know what happened?
KdeS: I assumed.
RM: You assumed! Thank ym_ You know what an acc:dent is?
KdeS: Yes.
RM: Am I right to suggest that [it is] someihmg that occurs by undesigned
arrangements?
KdeS: Yes.
RM: And when Donald spoke to you on that evening and said that something
terrible had happened, you did so understand him.
KdeS: Yes. That something unplanned, unexpected had happened.
RM: Were you assisted while you were attending to Donald?
KdeS: T was alone..
RM: During the ten minutes did you speak to him at all?
KdeS: No.
RM: How? In other words you didn’t try to find out how he got his injuries?
KdeS: I knew.
RM: How? -
KdeS: Because he said he had come from that car.
RM: Before you left for John and Hadfield Street. You assumed he got
injured while in the car. But you did not know the mode or manner.
KdeS: No.
RM: Only by assuming?
KdeS: Yes.
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M: You never souaht to enquire.how he got the mJunes"

vdeS: No.

Mz Did you know Donald Rodney owned a car?

wdeS: Yes.

tM: Did you recognise his car at John and Hadfield Street?

ideS: No.

XM: 1 assume you did not know the number?

ideS: I didn't know the number.

XM: But you could have seen the number?

CdeS: T don't know whether I could have seen the number.

AM: You saw Dr. Rodney. He was inside. 'Ihe number was outside, Could
you have seen the number?

{deS: It would have been possible to see the number.

GT. TRENTON ROACH: [Electronics expert asked to return with his
papers showing qualifications, and his notes made at the time of the
examination. Takes witness box again and begins to swear.]

’RATT: [Speaking to orderly] They're to be tendered [speaking of docu-
ments then in the hand of DPP officer Ms. Gonsalves-Sabola]. You just
bring them and hand them to her? She hasn’t had time. to look at them.
You don't have any other witnesses? Bring one. [Sgt. Roach Steps down.]

Fourth Witness, Andaiye, Led by DPP’s Ms. Gonsalves-Sabola.
DPP: Can I have your full name?

A: Andaiye is my full name.

DPP: Where do you live?

A: At Cove and John, East Coast Demerara.

DPP: In June 1980, where did you live?

A: At 45 Croal Street, GT.

DPP: Who else lived there?

A: Karen de Souza and Abyssinian.

DPP: Do you remember the evening of June 13, 19807
A: Yes

DPP: Where were you?

A: I was in my apartment at 45 Croal Street.

DPP: Was anyone there with you?

A: Yes. Karen de Souza.

DPP: Did anything happen around 8 p.m.?

A: I heard the sound of an explosion.

B AR e op kgt
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DPP: Can you say in what direction the sound came from?

- A:No.
‘DPP: Did you do an-ythmg when you heard the explosion?-

A:Tlooked up and listened for a while,

* . DPP: Anything else happened?

A: Yes. Within five minutes the doorbell started to ring. I didn't respond
because I thought it was one of my friends bemg imsistent. Then a voice’
~ started to shout, “Upstairs, upstairs.” '

. DPP: When you heard the voice, what did you do?
* - A: T jumped up and ran towards the steps. But Karen was ahead of me so I

“stopped and waited.
DPP: What did Karen do?

A: She went down to the door. And came back up with another person.’
DPP: At that time did you know who. was that person?

* ArYes, when he reached close enough. It is a two-story house. It was Donald

Rodney.
DPP: How did he look?

. A: He looked injured. He was bleeding;

DPP: Did you spezk to him?

A: He said—

DPP: What?

A: Something like, “There’s been a terrible accident. Go for Walter.”
DPP: Who did-you understand him to mean by Walter?

A: Walter Rodney.

DPP: Was Walter Rodney related to him?

A: His brother.

DPF: So what did you do?

C AT ran out of the-house with Karen de Souza.
~ DPP: Where were you going?

A: Before we left the house, I don’t remember in response to what, he said we
should go to John and Hadfield Strests.

- DPP: Did you ask Donald Rodney any questions?

A: No.

- .DPP: Did Karen de Souza do so in your presence?

A: Not that ] can rémember.

DPP: After you ran out of the house, where did you go?

A: West along Croal Street, south along [ ] Place and she ran ahead of me
when we reached about Brickdam. When I got to John and Hadfield
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Street, ‘there ‘was a crowd and there was also a crowd from the Death
Squad.

OPP: What do you mean by the Death Squad?

\: Men whom I have seen in Eve Leary CID headquarters who wear plain-
clothes who were involved in the breaking up of meetings and other
activities and who are properly called the Death Squad.

JPP: What did you see?

\: At first, I could see, apart from the crowd and the Squad, a white car, I

couldn’t get close to the car because the men from the Squad were pushing

the crowd-backwards, away from the car.
JPP: What happened next?

At One of them pushed a section of the crowd that I was in and I fell along
with other people. We fell on what T realised later ywas a car roof.
JPP: Where was this car roof?
\: On the road.
* IPP: Can you say what colour it was?
\: I suppose white.
JPP: After you fell what happened next?
A: One of the men hit me.
JPP: Yes.
\: Then I got up and said to people in the crowd to let me- through because I
thought it was a friend of mine. ’
JPP: Did they let you through? i
A: Yes. And I went around to the left-hand side of the car, near the front.
JPP: The car was facing what direction?
A: North, facing Hadfield Street.
| IPP: Did this car have a roof?
| A: Idon’t know.
' DPP: Did you notice the colour of the car?
A: T had noticed before that it was a white car. ;
OPP: Did you recognise the car as belonging to anyone you knew?
| A: I recognised it as belonging to Donald Rodney.
| DPP: You recognised it by what means?
A: At that time I would have known the car number
DPP: Do you now remember the number?
A: No.
| DPP: You said you went to the front.
| A: Iwent to the left side, near the front
DPP: What did you do?
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A: Tlooked in.
DPP: Did you see anything?
A: Yes
DPP: What?

At I saw what looked like 2 torso, all the way from the head to the waist,
~ which looked soft and boneless.

" DPP: In exactly what position was this torso? On its belly? In which part of
the car?

A: In the front of the car, between the space by the dashboard going
backwards, [Clarification on coroner’s re-reading: between the dashboard

. and where the seat should be.]

DPP: How did you manage to see into the car? Was there—

A:l don’t remember. I think there was fio overhead light, but when I went to

., the front of the car, there werc Iights being held. '

" DPP: Did you see the front seat of the car?

A: I don’t remember.

DPP: The part of the body you saw, was it anyone you knew?

A: T bent down and ‘when I bent down I could see the side of the face..

. DPP: Who was it? _

A: Walter Rodney.

* DPP: Did you see Karen de Souza on the scene?

- A:No. I didn’t

~ DPP: What did you do next?

_A: Ileft, I think running.

. DPP: Where did you ga?

A: I went home.

. DPP: Was Donald Rodney still there?

" A: Yes. ;

DPP: When you reached back home, was Karen de Souza at home?

-A: Na.

DPP: Did you speak to Donald Rodney?

A: Yes,

DPP: What did you say to him?

A: 1 said, “Donald, who was in the car with you?” And he said, “Walter.” I
said, “Anybody else?” He said, “No.” I said, “Well then he’s dead,
Donald. Walter is dead.” Donald kept on asking, “Dead? Dead?” several
times.

DPP: Did you have any other conversation with him?

A: No.




) Journal of Caribbean Studies

PP: What did you do next?
: I don’t know.

PP: Can you remember whether Donald left the house that night?
: I was told so.

PP: No further questions.

Day Four, Afternoon Séssion

ross-Examination of Andaiye by Moses Bhagwan

B: What is your present position in the WPA?

: Women’s secretary. .

B: From when did you become associated with the WPA?

: From January 1978 as a member. :

B: From since you have become a member of the WPA. up tonow, you have
been functioning in that organisation in several capacities?

| : Yes.

B: Would you say that you would be one of the members of the leadership
of the WPA over the years?

: Yes, I am. )

(B: Coming to the night of the 13th of June, you made the remark that you
told Donald Rodney that Walter had died and his response was “Dead?
Dead?” several times in the form of a question; you were in a position to
observe the condition of Donald very carefully that night?

; Yes.

[B: Would you say that he was very communicative?

: No. Not at all.

[B: How would you describe his condition?

* When I came back he was in the identical position where I left him.
Standing . . . in a state of shock.

IB: Where?

| 2 Near the top of the steps.

IB: Did he appear to be in pain? Did you say he was bleeding?

.2 Yes, he was.

TB: You said he was in  state of shock. How did you know this?

v Two things: how he was standing. Just staring. The other thing was his
continuing over and over again saying, “Dead.”

1B: How many times he repeated it?

| x Six, eight, ten times. Unfil I stopped. . . .
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* MB: Did he reczive medical attenfion?
A:Twastoldso.
.. MB: When'did you see him again after that evening?
A: T think on the day of the church fimeral, B
- MB: You say the church funeral. You mean a special service apart from the
. funeral? s
+ Al There were two funerals. When the first funeral was set, when the day
., came, his body was not released. So there was one funeral at which his
. body was not present.
"MB: In whose custody was the body?
. A: The state, as far as I know.
MB: How many days aftei? “ "
At The church service was about a week after he was killed. The actual
. funeral was about ten days after he was killed.
“MB: Now you said you saw him at the church funeral In what condition was
- .~ Donald Rodney?
-"A: Isaid I saw him on that day.
<"MB: Had he recovered or had he still injuries? '
A:He wasn’t_ fully recovered but he was better than he had been that night.
MB: What about-physical effects? '
A:'He had scars.
MB: Would it be true to say that the WPA alon
-+ Rodney had set out to remove the PNC?
/Al WPA had said publicly, “The PNC Must Go.”
~ MB: As one of the leaders, you participated in this campaign?
-Aji¥es. :
. 'MB: You have Pal_'ticipated in a number of activities which involved the use
- *of this slogan “The PNC must go”?
. AsYes,
. MB: Was'it a persistent campaign?
ArIt was persistent from 1979 through 1980 and beyond.
MB: Was the campaign concentrated in any part of the country?

-It'was all over, but more in Demerara and Berbice than in Essequibo,
““MB: What about Georgetown? '

A+ We had a ot of activities in Georgetown.
- MB: Would you say that the response of the PNC government was the

- -unfolding of a pattern of violence against the leadership of the WPA?
ArYes, '

MB: What was the source of this violence?

g with its co-leader Dr. Walter
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: On some occasions the House of Israel, on occasions the Death Squad
[plainclothes men from CID Eve Leary]. N

IB: Did any of this violence reach the point of killing supporters, activists,
members of WPA?

a Yes.

1B: How many killings do you know of?

«+ I know of two before Walter Rodney.

AB: Who are these?

i: Ohene Koama in November 1979; Edward Dublin in February 1980.

vIcKAY: What is the relevance?

vIB: I am seeking to show there have been acts of killing against WPA.

M: She was there?

PRATT: You are incriminating the witness . . . talking of killing. . . .

. VIB: If witness is prepared to give evidence . . . I used the word “killing” a2
neutral word.

RM: Was she there?

MB: He is ochctmg on basis of hearsay? Is that your objection?

P: Gave you a lot of latitude this morning. But you are talking of violence and
inviting others. . . . You know what is happening, a whole set of news-
paper articles and we are trying to keep thatout . . . hearsay. AsIsaid this
morning, in an inquest you don’t stick rigidly to the rules, but you don’t
bring in a lot of hearsay, 4 whole set of hearsay.

MB: This is a process of investigation. When a crime is committed, the
police investigate. If there is sufficient evidence, they institute charges.
Your function is to relax rigidities to allow you to follow, to discover how
Walter Rodney was killed, was the act of killing an act of murder, is
someone criminally involved. You have to look at every fact to determine
whether charges are to be instituted at all. So if counsel’s defence is

pointing to conspiracy, then every bit of evidence must be allowed to enter

into the proceeding. The evidence of witness is evidence towards estab-
lishing a pattern of confrontation of political forces which involve murder
and assassination. The police would look at the antecedents of a person
under suspicion and antecedents of [ ] to find motive, association,
activities. . . . You are not here as trial judge. Once evidence fits into
pattern of case it must be allowed. Your function is not to make judge-
ments at this point. If we say that evidence of Andaiye is going to assist,
the court must allow that to go through. What is the point of shutting it
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out? The Jurozrs must have every fact at their disposal. We ‘are not in a
Hurry. Thecou.ttlsnotmahnny

Gregory Smith is a known GDF soldier. His name has been called.

"P: Who called his name?

MB We have to wait here until Gregory Smith’s name is called? It is our
" instruction that Gregory Smith is involved. May I dsk if Gregory Smith
has been simmoned? You just said his name has not been called.

*. Pz Kindly refrain from forming your opinions because I won't allow it

MB: What is the ruling?

- P With these killings and so. Rule out all of this.

MB: Does that mean that counsel will not be able to put its position that
Walter Rodney was assassinated?

P: T'1L give you 2 period to address and you can say it then if you want.

MB: What is the ruling of court?

- P:Counsel should desist from leading hearsay evidence and forming opin-

- lons based on hearsay. You are also implicating witness by getting her to
- say she knows about murders and killings. .

'M'B For the record, I never asked witness about murder.
P: About assassination.

. .MB: Assassination is our whole case. No further questions.

REX McKAY: How many leaders were there in WPA in June 19807

ANDATYE: I think we describe all seven members of our pohﬁcal commit-
tee as the collective leadership.

RM: That included Dr. Rodney?

At Yes. )

RM: Was there joint leadership at the time: Dr. Roopnaraine and Dr.

: Rodney?

A: Not formally.

RM: What do you mean by “not formally”? Was there an informal reco gni-

“  tion?

A: What I meant was that inside the party we never elected co-leaders of two
people, but I am aware that people in the society used to speak of co-
- leaders meaning Dr. Rodney and Dr. Roopnaraine.

RM The other six members, are they alive?
A: Yes.

* RM: That includes yourself, Dr. Rupert Roopnaraine and four or five others?
A: Yes:
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" & No.

M: Was it because you formed your own impression about what happened,
about what must have happened? 7

2 Originally, I had an opinion and eventually, because Donald Rodney had
made‘a statement before I saw him again.

. M: When you saw him a‘week after, was he in hospital?

| .z 1don"t think so.

| M: Do you recall where you saw him?

- 2 No.

: Mr. McKay, the Sergeant is here.

M: I don't need him. I ooked at his | ]. He gave me a lot of wrong

. answers yesterday. I didn't walk with my book to give him the right

answers. '

. 'OODNAUTH SINGH: [With respect to the book—a. diary—with the

| notes of the electronic check] [to Coroner] Could you mark the pages?

. We’ll tender the photocopy.

- GT. ROACH: I don't want to leave the book. It has other notes,

- S: Photocopies are alright.

- RATT: Put it in as an exhibit?

. Sz Perhaps you can put in your certificates as well.

R: Certificates tendered: ,

- City & Guilds of London Institute—Certificate in Elementary Telecom-
munications Practice; Part I Certificate for radios, television; Canadian
Marconi Certificate of Engineering Science. :

S: In your workbook you have stated here: “In the statement, I did not
mention other electronic parts that were checked such as resistors and
capacitors, assortment of tools.” Would you agree that you did not
mention your findings on resistors and capacitors?

R: No, I did not mention them.

IS: Resistors and capacitors.can be used for the construction of a walkie-
talkie set?

R: Yes.

1S: Do you know that radio signals can be used for triggering explosive

- devices?

‘R: I do not know that.

)S: Thank you.

'RATT: The next witness we were hoping to take this afternoon was
Laurence Rodney.

Walter Rodney Inquest 23

DS: I think we are arranging for Donald
subpoenas are to be served.

 McKay: You could give the magistrate Donald Rodney’s address.
- - DS: I could give you Gregory Smith’s address!

[Court breaks into applause and cheers ar that. Orderly calls for silence.]
Note: During the dayPﬁmefaBeharry, who made the positive z'dennﬁcatz'an
.'of Gregory Smith as military electronics expert was in court; has not been
Summoned to give evidence. g '

Rodney to come. I don’t know if -

February 5, 1988, Day Five, Morning Session.

Fifth Witness, Fr. Malcolm Rodrigues, Led by Ms. Gonsalves-Sabola,
.Drp

DPP: Mr. Rodrigues, where do you live?
~MR: I live at 29 Brickdam Stabroek.
:DPP: Do you know the deceased, Dr. Walter Rodney?

MR: Yes. I was a personal friend of Dr. Walter Rodney.

'DPP: How long before June 1980 did you know Walter Rodney?

- MR: I returned to Guyana in 1974 and very soon after I met Walter Ro

. the University of Guyana, so I would say from 1974. '
DPP: Did you know where he Lived?

MR: Yes. He lived at Aubrey Barker Stree
can’t remember,

DPP: Do you remember the morning of Saturday, June 14, 19807 -

MR: In the early morning of Saturday, June 14, around § o’clock I was
- listening to the radio station and during the newscast T heard that the

police were still trying to identify a body whose face was blown beyond
recognition as 2 result of an explosion. : '

STANLEY MOORE: Next thing we will have newspapers being tendered.
SOMEONE: He was at the post mortem. -

.SM: T think he should say he heard somethin
save time all round. :

‘MR: [Continuing] As a result I had a chat with Mrs. Rodney and suggested
- . that perhaps I should go and identify the body, I subsequently went to the
hospital mortuary. : ' :
:DPP: Did you identify the body?

MR: In the dim light of the mortuary, expecting to see a body beyond

Tecoghition; to my surprise I recognised Walter Rodney immediately. T
-+ 'was able to recognise Walter's face which were [sic] perfectly intact. I
. identified the body to Dr. Mootoo.

dney at

t, South Ruimveldt. The exact lot I

g on the radio. It would certainly
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A: You don’t have to bribe this witness.
2P: Did Dr. Mootoo perform the post mortem in your presence?
R: No, 1 left having identified the body.

INSTON MOORE: When the identification took place?

R: Between 10 and 10:30 A.M.

VI: Do I understand you to say as soon as you heard . . .7

' [R: No. I was at Mrs. Rodney’s house.

VI: What led you there? _

[R: On June 13 ] was asked to break the news to Mrs. Rodney and collect the
children and take them home. I collected Mrs. Rodney who was attending
a function at St Roses and took her and the children home and stayed
there. -

| M: And you ministered to her? You have one discipline and we have

| another.

! TR: 1 didn’t hear the question.

| M: And you ministered to her?

AR: I don’t understand what he means by minister. . . .
assisting in a time of human need—

| IM: The priest is saying that he does not understand a phrase which appears

. several times in the velume of his law. If he doesn’t understand the

question, I won't repeat it.

- WM: What mortuary?

' VIR: The Georgetown Hospital mortuary.

If he means

- Sixth Witness, Laurence Edward Rodney (Swears by Koran)
DPP: Mz Rodney, where do you live?
LR: I reside at 566 West Ruimveldt.
DPP: Where do you work?
LR: I work with the Guyana Soviet Friendship Society, a voluntary organisa-
tion. :
DPP: In June 1980 where did you live?
LR: In June 1980 I resided at Triumph/BYV, but my home always remained
566 West Ruimveldt.
DPP: Were you employed then?
LR: At that time I was employed by the Ministry of Agriculture, Mon Repos
Central Agricultural Station. :
DPP: In what capacity? _
LR: 1 was employed there, to be exact, in two capacities. At the time [ was
employed as a laboratory assistant.

i dmass £ A
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" DPP: What quahﬁcanons'? T
“LR: I worked as a laboratory assistant after serving a probatmnary penod of
three to six months, my qualifications were my educational qualifica-
tions. The job entailed testing for [ ] and other plant diseases. There is no
~ other qualification for this.

_-DPP: Have you ever had any military training?

LR: Military training in this sense you are asking? Yes.

~DPP: Where?

“LR: Abroad. In England and the Middle East.

DPP: And what organisation were you attached to? '

. LR:The Royal Air Force, being the United Kingdom Defence Army, RAF
The whole nomenclature is the Royal Adir Force—three words. “
~“PRATT: You mentioned the United States?

;.LR No. Not the US, the UK, the United ngdom

-.DPP: What kind of training?

“LR: The training is divided into categories: you have the basic training. Then
--youhave what is called your “trade.” After that you have to pass your u'ade

- tests. Then you are sent to a station. Normelly the UK.

) PRATT. Where ‘were you stationed?

. LR: I was stationed at Chadwick [?] which is in Yorkshire.

" ‘WM: I hope my friend will show the relevance of all this.

. LR: They train you for the security of airfields, driving, firefighting,

* marshalling of aircraft, making sure hangar is protected. My job was to

protect the airfield from air and ground involving radar in and out of the

hangar.

. DPP: Did you know the deceased, Dr. Walter Rodney'?

LR: Very well.

- DPP: Was he related to you?

. LR: He was my brother.

- "DPP: In June 1980 can you say where Walter Rodney lived?

. -LR: As far as I was aware, in June 1980 Walter resided in South Ruimveldt,

- one building away from the Complex on Aubrey Barker Street.

DPP: Did you ever visit him there?

LR: Several times, yes. :

DPP: Can you remember when last?

LR: Yes. I think this is relevant because I saw in the newspapers—

LR: [continuing] and I don’t mind telling you I saw Walter on Tuesday, 10th
June, Tuesday aftermoon.

DPP: Where did you see him?

LR: I saw him at his home.
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PP: Is Donald Rodney also your brother?

: Yes. Donald is the last of my brothers.

PP: Can you say where he lived?

R:Donald resided as far as I know at 566 West Ruimveldt.

PP: When last did you see him before the 13th?

R: Donald came in for his midday meal, I think the day before the Friday,
which would have been Thursday. I saw him Thursday, 12th June 1980.

PP: Did he appear well?

R: Yes. Donald was an athletic type and he seemed okay to me.

PP: When next after the 12th did you see him?

R: After the 12th I saw Donald next at the Medical Arts Centre Hospital on
Tuesday, June 16th.

PP: How did he look?

- R:'Well, looked shocked. He sat on the bed becausc I told him not to get up.
His face and atms were covered with what seemed to me to be phos-
phorus, nitroglycerine burns. I tried not to upset him.

PP: You asked him how he came by those burns?

R: 1 had seen the evening before when I was released from the Brickdam
lock ups, the statement—

| VINSTON MQORE: [Intervenes]

| )PP: Did you ask him how he came by those burns?

R: No. I showed him a photograph of someone in a photograph in a
religious newspaper and I asked him, “Donald, is this the individual who
planted this device on you?” He said, “Yes.”

AM: Highly relevant!

JPP: Please answer only what I ask you. Did you ask him how he came by
his bumns?

LR: No. 1 dido’t ask him.

DPP: Do you remember June 14, 1980, about 7:30 A.M.7

LR: Yes. I remember that morning,

DPP: Where were you?

LR: At7:30, if my memory serves, I was at the precincts of Brickdam police
station in company with Superintendent Kendall and another plainclothes
officer and given certain information and a request made of me that I
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accompany them to the Lyken or Newburg Funeral Parlour; That was half-
past seven.

DPP: You went to Lyken?
LR: We got into the car of Superintendent Kendall and pmcceded i) Lykan
C Yes.
DPP Did they show you a body? -
LR: Whern we reached there we stopped at the office first. Yes. Then I was
shown a body of 2 man lying on a slab and asked to 1c[ent1fy it
DPP: Did you identify the body?
. LR: When I looked at the body I was not certain who it was. T had been led to
"+~ believe that the police were looking for Donald. I had no.idea Walter was
-involved. I told the police I wasn’t certain. whether it was Donald or
* ‘Waltcr.
. DPP: Can you say whether Donald had a car?
. LER: Yes. Donald had z car.
- DPP: You know the number?
. LR: I can’t recall the number. I know it was a Iapanese make, Mazda, butI
. can’t recall the number.
DPP: Can you recall the colour?
LR: It was a white Mazda.
DPP: Before June 13, 1980, when did you last see that car?

LR: Sometime after Monday which would have been the Sth. The beginning
- of that week. Donald drove home for lunch.
DPP: Did you see the car again after the 13th?

LR: No. I never saw the car physically. I saw photographs.

"
T4 Lt 3l B R A il

Cross-Examination of Laurence Edward Rodney by Winston Moore.
WM: You were 2 member of the armed forces of the UK?

‘LR:. Yes.

WM: Her Majesty’s armed forces. You were trained in the use of arms?
< Rifles?

LR: All small arms.

WM: I will list them. Grenades?

LR: Yes.

WM: SLR rifle?

LR: Yes.- And the Lee. Enﬁeld

WM: Submachine guns?

LR: Yes. ;

T
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A: General purpose machine guns? -

. At the time the NATO general purpose machine gun had not been—
A: Light anti-aircraft? To shoot down an aircraft?

: Yes.

- vI: Were you trained in the use of anti-tank weapons?

+ There was & basic course in Mmerva——yes
\i‘ Anti-tank weapons?
i Yes.
M: Mines?
2: No. No training in.mines.
M: How long were you in the UK armed forces?
R: For a period of five years. -
M: And you were regularly discharged from them?
R: Yes.
"M: Now, you remember the night of 13th, 14th June 19807

. R: Yes.

¥M: Where were you?

R: Well, in answer to your question I will have to—

VM: Let’s narrow it down.

JR: On June 14 I was in Brickdam Lock ups.

¥M: How did you get there?

.R: On June 13 I arrived home, sat down reading. 1 heard voices outside:
" [N.B. Bomb exploded at 7:45 p.n.]

WM: When?

" [R: About 8, 8:05, 8:07, one wasn’t quite sure but we know it was about 8.

" - The house and yard was full of an armed posse of policemen.

WM: About how many policemen?

LR: There were zbout four in the house and another five outside.
WM: About nine policemnen?

LR: Yes.

WM 'Did they do anything?

LR “The -officer-in-charge apparently, I did not know them—-they were in _
plamclothes stated that they were searching for arms and ammunition.

"My mother asked about a warrant. I—

WM They searched?

LR ‘They went through a cursory examination of some papers 1 had. Thena

i Sergeant, 1 assume he was a Sergeant, he was in plainclothes, approached
.:me, and asked if I was Edward. 1 told him yes. He then said to me, “You
have to come with us to the station.” His exact words. No more, 1o less.

Welter Rodney Inquest 29

" WM: You were taken away? ’

LR: Yes. To Brickdam police precincts that night, Friday, 8:30 to Mondav
1400 hours, 2 p.M. and released then.

WM: Was the house searched before?

LR: In 1979.

WM. A shakedown search?

LR: If T interpret your words correctly, it was more thorough. They went
* through more places, more rooms, and it lasted a longer period of time.

:WM: You said you saw Donald at Medical Arts Centre on Tuesday, June 16.’

-LR: Yes.

W’M You showed him something?

‘LR: I showed him, it may have been a spec;al issue of the Catholic Standard.

“WM: With a photograph of a GDF sergeant, one Greaoxy Smith?
LR: Yes.

WM That will be all. :

REX McKAY: Mr. Rodney, I was very impressed with your recognition of
nitroglycerine burns. How were you able to do so?

LR: Because in the airforce you see people burnt in an aircraft and when

-people are so burnt there are usually the same type of lesions on the skin.

RM: ‘Nitroglycerine is a type of explosive?

tltisused [ ] orby any type of high-explosive shraprel.

M: In aircraft accidents there is no nitroglycerine about.

LR:' 1 would dispute that. High explosives are carried aboard military
" aircraft.

RM: We'll come to that. You agree that you said you recognised those burns
“*'ag similar to that cansed by aircraft accidents?

‘TR: Yes. Okay.

<RM: Are you speaking of normal domestlc carriers or an aircraft?

LR: I am spealing of Hunter—

RM: Listen to me. An ordinary aircraft or one which carries explosives?
“IR: ‘The latter.

. RM: And you have training in explosives and grenades?

LR:"Hand grenades,

RM:'Tt is a form of explosives.

AR: Tt is.

_ RM You would say that Walter and Doenald were closer than you were
S [close] with Walter?

LR: An honest answer would be that Donald and Walter spent more time
together.
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IM: I expect all your answers to be honest answers. LR: I am speaking [referring to . . .] of Hunters, Javelins, Hawkers.

LR: 1 try to make them so. * On date of occasion on which witness last saw Walter Rodney.

" LR: I would not have said thar—the 12th, because I am absolutely sure I
said Tuesdaj.

-0n political sympathies of witness.

RM: You have certain political sympathies? LR: Yes, I have.

- RM: With the WPA? R: You mean the Working People’s Alliance?

February 5, 1988, Day Five

Corrections/Clarifications Submiited by Sixih Witness,
Laurence Edward Rodney

1. On what consisted of winess's job tasks. Text should read, “the job .
entailed testing for nematodes (and other plant diseases).”

On military training. Text should read R: The Royal Airforce, this being -
the United Kingdom Air Defence Arm. Further, I was stationed at Cat-
terick . ..

February 8, 1988, Day Six

~ORDERLY: Donald Rodney, Donald Rodney, Donald Rodney
" DOODNAUTH SINGH: May it please you, Sir. I have heard your-orderly-
.- call.the name of Donald Rodney. 1 had entered an appearance for Donald
Rodney. He has not been served with a subpoena for the reason that he is at
present residing in the UK. A subpoena was not left at his mother’s place,
: - his last address. I do not know where it was left. I can give you the address
" of Donald Rodney in the UK. We were not aware. . . . In the case of
Edward Rodney the subpoena was left at his mother’s address.
{CORONER PRATT: My information was different. It was left at the last
- place of abode, same place as the other.
DS: Where? )
“P1 566 West Ruimveldt. The correct service is at the last place of abode,
~ DS: Idid not have that information. Had I known that I would have told the
| . +-COurt.
:Leven asked if the [ 1It would appear [ ] It was served. It was served.
DS Idid not know. Had I known that it was left there—I will give his address
=..in-the UK to the orderly.
P: That will take a long process. How are you going to get him here? |
DS: The position is this. Either the witnesses are witnesses of the court, or we
. can suggest names to the court. It is clear that Donald Rodney is a vital
- . witness. Should we bring him or will the court bring him? Despite his
-~ appeal, the conviction and sentence which hangs over his head, my
instructions are that he is willing to come.
P. We have made efforts already.
- "DS: With the greatest respect. It is only when it is not known where the
+ witness is that the correct service is at the last place of abode. I have said

- that ITknow. Everybody knows Donald Rodney left the country: The police
know. He left by way of the airport.

On mi]it;-ary training, continued. My job was to protect the airfield from '
air and ground, including (use of) radar in and out of the hangar where %
. the aircraft are parked.

On whereabouts and the last time in which witness saw Walter Rodney. g
DDP: Can you remember when last? i
LR: Yes. I think this is relevant because I saw in the paper(s) [typed copy =
of statement made on Saturday, June 14, 1988, Brickdam, C.I.D.
Georgetown, Guyana):shown me [prior to testimony] by the Police A
[Corporal attached to the Inquest hearing] just a while ago . . .

2. On witness’s visit to the Medical Arts Hospital.
DPP: Did you ask him how he came by those burns? 5
LR: No. I showed him a photograph of someone in a religious newspaper 2

~ andIasked him, “Donald, is this the individual who planted this device
on you?”

3. On what transpired witness’s whereabouts on June 14, 1980. . :
DPP: Do you remember June 14, 1980, about 7:30 A.M. ? [the morning of

Saturday, June 14, 1580]

4. -On Cross-Examination by Winston Moore— “Weapons Training Query.”
LR: Az the time the NATO general purpose machine gun had not been "3
issued [to RAF units overseasl. Light anti-aircraft . . .

Further, LR: There was a basic course in the [use of] Energa.

5. On Cross-Examination by Rex McKay.
RM: Are you speaking of normal domestic carriers . . .
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1: Yes, sit.

M: You were able to recognise the body? You saw there the body of Walter
Rodney?

vz Yes.

doctors? )
Vi: Yes. One ‘was a forensic expert and one was a pathologist ) )
VM: You were present when those other experts carried out their examina-
" tions?
M: Yes, sit
¥M: Did you see their reports?
- M: Yes.
~M: Did you carry out any other investigations in relation to the circum-
stances in which Rodney may have met his-death?
M: Yes.

. WM: In the course of your investigations did you visit a home in Russell

Street?
IM: 1 did not, sit.

WM: Do you know whether the police in the course of their investigations

‘had visited a home in Russell Street?
IVI: Yes, sit

WM: Do you know the name of the officer who was in charge of that

investigation in Russell Street?
TM: ASP Vernon Gentle. o _
WM: And Mr. Gentle would have been your junior at that time?
TM: No, we were the same rank. -
WM: Did the name Gtcgory Smith feature in the police investigation?
IM: Yes, sir.

WM: From the information you had received were you able to ascertain that =

there was a human being by the name of Gregory Smith?
IM: Yes.
WM: And that he lived at 40 Russell Street?

TM: ‘Can’t remember the correct address, but somewhere in Russell Street. - -

WNM: That he was at sometime a member of the Guyana defence force? |
IM: Yes, sir.’

WM: So that if a senior ofﬁcer of the Guyana defence force was to deny that

such a person was 2 member of the GDF, then that—

REX McKAY: Total speculation!

. .%
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PRATT: He can’t answer that.

WM: I am putting to the [ . ] establish a fact. . : « o
RM: I take my friend up on what he says . . subject to what Your Honour
w=rules. You don't establish a fact by hearsay evidence. That a person lived
. in Russell Strest—hearsay; that he was in the GDE—hearsay; nothing but

hearsay—not enough to establish [ ] [refers 1o Galsborough? case'in
Australial.

WM Mr. McRag, were you directly in charge of the investigation of the
- circumstances in connection with which Walter Rodney met his death?
TM: Up to a point.

WM D1d you see the army personal file of a person by the name of vaory

IM: 1 saw a book, a diary.

WM Would you expect a person going into a military organisation would
" have a personal file?

M Icantsay 1 dor’t know.

STANLEY MOORE: I would ask the press in reporting this case to indicate
which Moore they are talking about. It would almost amountto slanderifI
-~ were credited with some of the things which were said. .

WINSTON MOORE: I would be grateful for that clarlfication myself. .
WM: I am asking you whether . . . I will move on. So you did not see any

- army record of Gregory Slmth other than an entry in a diary?
IM: Yes, sit.

WM: My God!

PRATT: That is all?

‘WM: No, no. Do you know that photographs purporting to be of Gregory
Smith were put up in police stations in this country?

_'-_IM: Yes, sir.

WM: Do.you know why those photos were put up?

T¥E: Because he was wanted for questioning.

“WM: Would it be true to say that you usua]ly put up photographs of a person

~.wanted by the police where that person is suspected of having committed
a criminal offence?

IM: Yes. -
“WM: Did you interview someone by the name of Gwendoline Jones?

o-
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vI: No, sir. . _
™M Could you bear with us for 2 minute, sir? [Consultation among Rodney
lawyers]

7M: Did you see any radios, electronic eqmpment ﬁom the Russell Street

. house?

| M: Yes.

| ¥M: Could you remember the items that you saw?

. M No. Ican't

' ¥M: You can’t remember? Try.

M: There was something like a tadio, a telephone—

| VM: A tape recorder?

| M: I can’t remember.

¥M: But there were several items?

M: Yes.

AM: Seeing that there was a telephone, did you follow up the record as to
when this phone was installed?

M: Yes.

WM: Can you remember what name the telephone was in?

M: No. -

WM: Or when the telephone was installed?

M: No.

WM: You would ha.ve been reading the daily pape.rs the Chronicle, every
day? I wonder whether you saw this? :

PRATT: You are not permitted to tender that.

WM: I am not tendering it.

P: I am not allowing that.

STANLEY MOORE: We have to stamp out any atternpt to—
WM: We can’t go any further in view of this,

DOODNAUTH SINGH: I think I had entered appearance for two interests. I

will now cross-examine  watching the interests of Donald Rodney. Mr.
McRae, at the time of this incident, what was the position you held?
IV ASP [assistant superintendent of police]
DS: And you were then stationed where? .
IM: At CID headquarters, Eve Leary.

DS: The investigation into the death of Dr. Walter Rodney was done by CID -

at Eve Leary?
IM: Yes.
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DS: The overall responsibility for that i investigation at that tlme Wwas-in"the -

. hands of Mr. Cecil “Skip” Roberts?. .

IM: Yes. - :

DS: And you were a senior member of that i investigating team?

TM: Yes. :

. DS: In the course of the mvesugaﬁonDouald Rodney, who was presenrax the

.+ - . scene-of the explosion, gave a statement to the police?

IM: To me. Yes, sir.

DS: In that statement, Donald Rodney said that Dr. Rodney had been

' murdered, killed by one Gregory Smith?

¢ *IM: I cannot now remember the contents of the statement.

DS: Do you remember-that subsequent to. your investigation that Donald
- Rodney was: charged with the possession of explosives?

IM: Yes, sir.

'DS: And on that charge he was tried in this court?

IM:Yes, sir. -

-DS: And you gave evidence at that trial?

IM: Yes, sit

DS: And at that trial you tendered in evidence the statement which Donald

Rodney had gwen to you?

IM: Yes, sir.

‘DS: And that statement became an exhibit of the court?

TM: Yes.

:DS: And remained in.the custody of the court thereaftsr?
IM: I don’t—
‘DS: When you investigate amurder, and a person, witness or suspect gives 2

statement, you are required by police procedure to investigate the ac-
curacy of the statement?

"M Yes,. sir: ‘

DS: In the statement Donald Rodney gave you he said the device which
exploded had been given to him by one Gregory Smith?

- IM: Yes, sit.

DS: And that in addition to handing over the device, Gregory Smith gave h.un
certain instructions which he passed on to—

REX McKAY: Donald Rodney has 1o give the evidence to make it- Iegally
- admissible . . . this is a deviant practice . .. doesn’t make it evi-

..dence. .

DS:Itis e\ndence as to what mformauon - - as aresult of that mfonnauon

police-are required to investigate. I'm not dealing with . . . 'm going to
_ show that he on his own admission is required to mvestxgate

il
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A: It is 2 deviant practice of trying to elicit hea_rsay evid.ence and goonto K
say “I am not trying to” . . . but the fact-that it was s§3d 5§ B ad-:mss@e
not as the truth but that it was said. [Referring to Privy gounal S uper-
maniam?] The Privy Council said that you carm’'t admit that kmd of
evidence tnless the fact that it was made was mlemt ‘I know thls is an
inquiry and a certain latitude, but there is & jury and it Is oot fair. . . . If
Your Worship will allow me one minute, ﬂlecéqame minute they had—
thority—meanwhile DS continues : -
.S[:c?inkspfrsuingﬁu'_s line of cross-exa:rﬁnaﬁox}. Whether it is relevant, e .
could not be serious about that (PRATT: Heis), . .. then you could_ nqt- { T, Fortharmeasen T nsrir i M arois. Sxambusion, Wiiensos Thaee
be serious. If not we stop this enquiry right now. You could nc?t be serious to sum.up T ——
that whether a man planted a device which killed someone 13 relevant? St 'm- grateful.

Mr. McRae, as a result of nstructions, he gave this device.to thf: M. McRae, we are dealing with these several matters. Obviously police

deceased? would have carried out an investigation to determine whether the man
M: [ can’t remember. o = Gregory Smith existed.
)S: Now, on the basis of what Donald Rodney had said, it was necessary to “IM: Yes.

investigate the whereabouts of Gregory Smith? PRATT: You know this is your own personal knowledge?

RM: Well, if he is not relying on supermaniam, he is in 2 worse position. The-
- - kermel is that unless what was said is relevant, it cannot be bronght. . -.-:
=" The informer— ; i
DS: With the greatest respect, I submit that that case has no relevance. It is
" utter nonsense. Donald Rodney is not an informer. He was an accused

person, a witness. e
RM: . . . and the evidence is not admissible.
PRATT: . .. We do not stick to the strict rules of evidence. Thers is an
. amount of latitude given by the Coroner to bring out what really caused

M: Yes. - - IM: Yes. My investigation. .
DS: Firstly, to determine () whether the man existed? --DS: You wanted to fmq Gregory Smith and you had people coming forwar
IM: Yes. - ) _ ) ‘ and giving information to the police about the existence of this man?
DS: Secondly, whether he resided at the address which Rodney had given " IM: Yes.

you? .DS: Now, one of those persons was a person by the name of Pamela Beharry?
IM: Yes. ~TM: Yes.

DS: Thirdly, to determine what employment he was involved in?

M: Yes. _ ] : -
DS: Having established his existence on the basis of Rodney’s statement, 1t

would have been.necessary to take him into police custody?
M: Yes. ‘ ) : -
DS: And to put to him the allegations which Do_nald Rodney had made in his
statement? ' |
m: Yes. : : _
DS: Until sach time as that person was taken into police custody he ought to
have been prohibited from leaving Guyana? - | :
IM: Yes. . o i ;
DS: M. McKay said “black list.” You would have had toput him on a black list? -
IM: Yes. : : | .
REX McKAY: I have the authority. DeYong and Tan, Malaysia, Common- -
wealth Law Reports 1986 LRC p. 3 89 [cites case:] . . . ‘Supermaniam.
DS: I didn’t say anything about supermaniam. You did.-

PRATT: She. gave information to you?

TM: Yes: I spoke to her.

"DS: On. the basis of what she had said and others, it was necessary to
investigate the Guyana defence force? In view of what Beharry and other

people had said, it was necessary to investigate the force to discover
. ‘whether he was a member?

- IM: Investigate the fact, not the force.

" PRATT: You investigated that?

{1 TM: Yes. -

PRATT: Ask him about what he was supposed to'do. You can’t ask him

about Mr. Skip Roberts, Mr. Gentle. He won’t know. . . .

DS: T ask whether it would have been necessary to investigate whether this
man was a member-of the GDE -

IM: Yes. - '

DS: In addition to whether he was a member, it was necessary to find out

“ when he became a member. : :
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[: T dido’t. It wasn’t necessary.

[N

I: Don't think so. .

3: Was it necessary to determine whether he was a member on the night of

-June 13, 19807

1: Yes. . . |

3: Were you able to establish whether this man was at any imea member of

the GDF? :

A: From what I'was told, yes.

S:-You were able to establish that he was a member of the GDF?

vI: Yes.

RATT: What was the answer to that?

VI: From the information I received; yes; he was a member of the GDF,

1S: To determine whether he v.«*as a member, they could have produced

~ paysheets, pay records . :
M: Yes.

)S: So to determine whether Gregory Smith was a member of the GDF, one
of the ways was tosee the pay record of the GDF? You know they could say
‘he debi pun-leave [dialect for: he is'on vacanon] . Did you ever see
any pay record whatever? :

M: No. ‘

DS: Did the army give over to the police any pay record?-

0VI: Not to my knowledge. .

DS: Mr. McRae, you have some knowledge of the ‘workings of an army.
When a man is [ ] they put it in army orders, that he was Struck Off

Strength? Did the Joint Services ever show you a.uy racord of Struck Off
Strength for Gregory Smith? ‘

IM: No, I did not see any.

DS: Not whether you saw any. Did they ever give you a.ny‘? )

M: No. : £

DS: You gave evidence that Gregory Smith was a wanted man for the crime of
murder. . . . They didn’t want him for fun! They wanted tum for the death

- of ‘Walter Rodneyf :

IM: I dom't know . . . wouldn't say murder.

DS: What they wa‘nted him for? What would you say?

TM: For the unnatural death of Walter Rodney. uE

DS: O God! Unnatural death? That is what you want to use? Not murder?
This man’s photograph was published all over?

PRATT: You asked him that already.

'DS: This man’s photograph was pubhshed in all the police stanons?
IM: Yes.

DS: The reason for that is that the police were anxious to lay their hand&on
- him?

. IM: Yes.

" DS: You have the ten most wanted men? He was the most wanted man at the

. time?

“IM: T wouldr’t say that. :

DS: This man you were looking for, did you at any time have any. con-

TM: No.
DSz And as a conscientious policeman, any little information you got about
. - this man so you could locate him, would hadve been helpful?
" IM: Yes. .
" DS: Did you know that on June 20, 1980, the Chief of Staff issved a
. statement in relation to Gregory Smith?
' IM: 1 don't know, sir.
“DS: You have established now that this man was a member of the force. Mr.
. .McRae, let me ask you, in yourtrying to establish the identity of this man,
- would you say the GDF was helpful?
.. IM: Yes. Those T spoke to.
DS+ Who you spoke to?
IM::I can’t remember.
DS You know part of the procedure for going into the army, you have to give
. . your photograph, fingerprints . . . blood group.
: IM I don’t know.
" DS: You said these persons you spoke to about the existence of Smith, what
- ..did they show you?
IM 1 was shown a diary.
DS: Whose diary? Major McPherson's?
IM: Marine Wing, GDF diary.
DS: And that is the help? Did they show you any record of when he joined,
when be left, what he was doing, when he went overseas on training, his
- .assignment in the month of June 19807
IM: No {10 each question].
DS: Now we move from GDFE . .
resided night of June 13th? .

s

. You had information as to where he
. The next thing would be to go to those

_ premises and take possession of everything that was at those premises?
- IM: Yes.
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versation with Mr. McLean, who was then Chief of Staff, about this man?’
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: The police in fact forcibly entered the address in Russell Street?

: I don’t kmow.

: Did police go to Russell Street?

: Yes. .

. Now in addition to information you had about the existence of Smith,

you had information that he had a particular telephone? Mr. McRae, we all

know that a simple way to know whose phone itisis to go to Telecoms and
enquire?

[: T don’t know. I didnt go.

)2 You didn’t go, but the police did go?

[: Yes.

3: It was also important to know who was paying the bills for that

telephone?

1: Yes.

3: I am Instructed that the telephone was listed and paid for by the GDF?

© A: Not to my knowledge.

S: Do you have evidence to the contrary to deny that?

A:-No.

S: Let us be realistic. Here it is: this man is living in this house up to the
night of the 13th and 2 man says this man gave me a device 1o kill my
brother and next day that man disappeared. Isn't that highly suspicious‘?

M: Yes.

¥S: You had information that not only he resided there but also his common-
law wife and his children? Were you able to locate the common-law wife
and children?

. M: No.

- )8: They disappeared?

. M: Yes.

| JS: Now. It means this. It could be that not only could Gregory Smith be

involved in the unnatural death of Walter Rodney, but he could also be

involved in the disappearance of his wife and children?

| M: I don't—

' DS: You wouldn’t accept that as reasonable?

| PRATT: You are asking him to answer questions he can’t and shouldn’t

| answer

DS: She became a person you could not find? How many children?

IM: I can’t remember. .

DS: Would you say about five?

IM: About five.

Walter Rodney Inquest 43

‘DS: Now police would go and investigate the house?

IM: Yes.

“DS: Police did in fact go to that house"

IM: Yes.

DS: And took away things, a number of items?

IV Yes. .

- {DS+ Well, the police can’t just break into 4 man’s house: You're supposed to

" have a search warrant.

JM: It all depends.

:DS: They break in or they had a search warrant?

IM: As far as I know they had a search warrant.

:DS: This man wanted for the unnatural death, once a warrant is executed, the

»+ - officer is expected to back it up with a report.

- IM: Yes. Datc and time of search; items taken away; who was present. - -

"DS: And that warrant was in custody of police as well as the items taken

- .away?

IV Yes.

"DS: The items which the pohce took—a large quanuty of electronic equip-

- ment, photo albums. .

'.lM I can’'t Temember.

DS: You remember the electronic equipment?

M Yes.

“DS: Can you recall the officer in charge of the party of policemen?

..IM: ASP Gentle and Sergeant Sago.

DS: And all those items? Mr. Gentle is the man who [took] your job? He is

-+ still a member of the force and is now a senior superintendent?

+ IM: Yes.

DS: And all those itgms which were taken should have been submitted for

~ investigation? Donald Rodney was saying that this man gave us a thing

. and gave us certain instructions and when we sit down it blow up—that is

. the gist? '

IM: Yes.

DS: Police took any electronic equipment from this man’s home?

* 2IM:-Yes.

* 'DS: It would have been necessary to investigate that equpment?

- IM: Yes.

DS: We are in the day of the spy agent. We all know that a boinb could be
planted in one place and some place else you could set it-off? Asa police
and a citizen, you know this could happen?
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: No.
: Are you saying you are not aware that explosive devices can be set off
from distances?
: No. .
: A friend was expldlmng You know model planes?
* Yes, remote.
+ Yes. That is the word I want. You have seen planes?
[z I don't know.
iz That is all it means. You have seen a—
[: I don't know.
iz You had at that time in the pohce force a ballistics expert?
[z Yes.
J: What was his name?
I: Kendall.
3: If police are solving a crime, all hava to cork together? Did you know
that the ballistics expert said this device could have been set off by
electronic means, Kendall?
‘I-: I don’t know.

: And if he was saying that, you know it would have been vital to
deterrmne what kind of equipment this man Gregory Smith had in his
house?

v Yes: ;
S: Police went there, took away, the fact that police went to that home and
took away all these items meant that the search for GIegory Smith should
have been intensified?
VI Yes.
| 1S: As far as you know, what efforts were made to find Gregory Smith?
M: His photograph was circulated and I went to several homes and places.
| )S: Where?
| M: Beterverwagting was one. I didn’t go, police went to BY, Kwakwani,
around Georgetown.
| 3S: Did you know that Gregory Smith’s father, Cecil Smith, lived at
| Kwakwani?
M: No. I didn’t know.
DS:-Had you known that he was 2 person to be interrogated?
M: No.
DS: Army didn’t gwe you his father’s name? The names of his parents?’
IM: No.
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DS And all of a sudden one day you read that Mr. Gregory Smith was ahve,
~-well and in a place called Cayenne?

'IM Yes.

DS: Now. Two things become of importance. One, how did he leave Guyana?
- As far as you know did the police ever atlempt to investigate how: t}:us man
* left Guyana?

'.IM Yes.

DS: How? _

IM: Check airport, questioned a few persons.

DS: And you found no immigration record to show he left legally? To be able
7. - to leave this country you have to hold a passport?

IMV: Yes. :
DS: Was any check evet made of Immigration Department o determmc
‘whether Gregory Smith was in possession of 2 passport?

IM: I don’t know.

DS: A passport only has a life of five years.

IM: At the time ten years; it is now fifteen years.

DS: Itis issued-in the first instance for five years?

IM: Yes.

DS And for you to get it renewed, you have to deal with the officials of
" government? You can’t deal with the boys ‘at Springlands?

IM I don’t know.

'DS You have to know that to renew a Guyana passport you have to goto the

" high commissioner or consulate of whatever country?
IM Yes.

- DS: It would have been easy. . .
" commission in Suriname?
IM: Yes.

DS: And Suriname borde:s Cayenne. Remember Gregory Smith is still a
" wanted man?

IM: Yes.

DS: Now if this man said he went into the high commission and got his
passport renewed you would say it was an irregular thing?

IM: If he had .

-DS: But of course if you get instructions you have to obey? Now, you know
and I know that Guyanese citizens involved or wanted for crimes, inves-

" tigations, are brought back from neighbouring territories? The Danish
man?

. You know Guyana has a consulate or high
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. Az Yes.

S: They are duty bound to bring him back once they know where you are,
once ‘you are a wanted man?

| ¥I: Yes, provided extradition—
| 8:No, the first try the police normally get in touch with theircounterparts.

v: Normal practice.

' 'S: Were any steps taken by the Guyana police force to get Gregory Smith,

brought back to ‘Guyana?

| M:I-don’t know.

| 1S Guyana belongs to Interpol?

| M: Yes. )

| 1S: And the facilities of Interpol are available to bring back a man from

anywhere? We belong to Interpol so we can assist each other. . . .

M: Yes.

)S: As far as you know, has the assistance of Interpol been requested to get
this member of the GDF back home?

M: I don’t know. '

)S: Would you agree with me that until Gregory Smith is questioned the
circumstances of the.death of Walter Rodney can never be answered?

M: I agree.

)S: Leat us go on. In the case of Donald Rodney you gave evidence and
tendered his statement?

vI: Yes.

DS: The only evidence u:nphcauno Donald Rodney was the statement he
gave to the police?

[M: I agree.

DS: In that statement which you tendered, what he was saying was [ dorm’t

know what the thing was, this man gave it to me and I gave it to my
brother?

IM: Yes.
DS: And you know the magistrate convicted him on that?
IM: T kriow he was convicted.
DS: These are controversial matters but necessary matters; you know that
during the 1980s Dr. Rodney belonged to a political organisation, the
" Working People’s Alliance?
IM: Yes.

DS: And you have in Guyana a joint mte]hgcnce unit? The military, the =

police.
IM: I would not answer that.
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3 'DS Security of the statc is involved? You know what the law states'? The
- security of the state is not greater than the death of a person. Each of the

-, disciplined services has an intelligence-gathering unit? There is & specml
branch it the police force?

i DS: You have policemen who attend political meetings of opposition par-
5 Ctes?

. IM: Yes.

*. DS: They go there and take notes?

©IM: Yes.

DS So that if people speak of treasonable action, violence, the state would
. ~be aware?

IM: Yes.

DS: And it is right that the statc should have that information?
TM: Yes.

'DS: And those policemen who gather'that information, he is required to hand
- it in to his superior?
.. IM: Yes.

DS: And normally those policemen are in plainclothes?
IM: Uniform and plainclothes?

PRATT: ‘What is the relevance?

aDS You would have had a file, special branch would have had a file of what
Dr. Rodney was saying.

IM: I can’t say.

‘DS: Police would take down and transcribe. They are requued to do that at

- every meeting, government and opposition.

. IM: Yes.

DS So all these meetings, the special branch ought to have a record of what
he was saying.

M- Yes.

DS: The effect of what Dr. Rodney was saying was that this PNC government

. - was no good and we must get rid of it.

:IM: He was preaching that.

DS: And if in fact he was saying at these meetmgs that a change of
.- government should be by violent means, he should have been arrested and
.+ charged?

IM: Not necessarily. He should have been questioned.

-

1
e
e
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You know that the meetings at which Dr. Rodney spoke there were

ousands? °

I don’t know that.
You never attended any meeting?

Yes.

How many persons were there?

About a hundred.

Where?

On the East Coast.

You are not interested in polifics, as a citizen?

As a citizen, yes.

Are you saying that as far as you know that Dr. Rodney was calling for the

werthrow of the government by violent means?

: 1 don’t know that.

. You know Dr. Rodney had been charged for arson, burning down the
Viinistry of National Development, and his case was pending?
: I can’t remember. I know he was charged for arson.
: In addition certain persons were charged for treason and during that
snquiry Dr. Rodney was a suspect?
= Yes. :
+ Persons were charged for the offence of treason?
[: Yes.

iz The information you were pursuing is that Rodney had trained those

persons and was [ ]. You were pursuing mvesuganons that he was party
to this crime of treason?
1: Yes.
RATT: You had that information?
A: Yes.
S: In what way was he supposed to be a party?
EX McKAY: This is an enquiry. Whether he was a party to treason, how is

this going to assist us? Vol. &, p. 494—this is not latitude. Thisamounts to
encouragement—"right to ask any question is subject to duty of Coroner

| to disallow any question he considers irrelevant.”
'RATT: I've been doing this.

- UM: WhatI've been hearing . . . party to treason, commander of expedition
force. We can be here till Christmas. Mr. Kwayana says seven years. . . .1

find the court has been very kind in its latitude . . . indulgence.

SRATT: Restrict your questioning. I think:you have had enough from this

witness. He gave you everything you wanted,
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DS 1 am asking for 2n adjournment. When we retumn this- aftemoo:g, I wﬂl
: Tee,

PRATT: The point i§ what you want from the witness you haveaheady got. 1
. think he has carried us far enough.

Inquest Resumes at 1:30 p.a.

; DS: Do you know that it is usual police procedure that when a citizen. repons
that another citizen has used a firearm against him, during the course. of
‘the investigation, the police would seize that firearm? '

: IM: Yes. ;

DS There is on record areportofJune 1, 1980, by Hanpersaud, deputy head
master of Rarna Krishna School; that Gregory Smith had pulled a firearm
ot him?

-IM: Not aware of this.

_PRATT: Is this relevant?

.'D__S: We are dealing with 13th June. We are dealing with the 1st, 12 day.s
- “before that, 2 man threatened to kill. . . .

- Are you aware that the then-Crime Chief Roberts admitted there was such
an incident and that Gregory Smiith was taken into police custody‘7

V: I dor’t know of it.

:.DS: In the issuing of firearms, you would expect a record? When pohce issue
‘" a firearm there would be a record?

TM: Yes.

- DS::And you would expect that when members of the GDF issue a firearm
there should be & record? :

IM: I don’t know the procedure of the GDE.

PRATT: Don’t answer that. He wouldn't know.

- 'DS: During the pendency of that investigation that person would have to

L. rTeport to the police station?

IM: Yes. - :

DS During the course of your investigation, did you try to d.LSCDVGL' his
character, his associations, whereabouts?

*-IM: I did not.

- DS: You told us earlier you went in search of him somewhere on. the East

© Coast,
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: [ dide’t. I knew police did.

X McKAY: Mr. Singh asked you about Dr. Rodney being charged with
arson in relation to burning down [ [. Was that in the year 19807

[: No. I dor’t think so. ‘

A: During the time he was charged, was he blacklisted from leaving the
country? - :

{: Not to my knowledge.

V= You know Dr. Rodney was acquitted of that charge? He was dismissed?

1: Yes.

M: Mr., Singh asked you about Donald Rodney and hzs charges and

convicticn?
Iz Yes. o . '
M: He was charged with being in possession of explosives?
vi: Yes.

M: And being in possession of such explosives on the night of the 13th of

June 19807

| M: Yes.
[ M At John Street?

M: Yes.
AM: The facts related to the death of Dr. Rodney?

M: Yes, sir

RM: Donald Rodney appealed his conviction and shortly Lhere‘after the
magistrate granted him bail and he skipped the country and is now a

fugitive from justice?
v [71

RM: Mr. Singh was asking about the procédure forissuing passports. Do you
- know whether anyone by the name of Gregory Smith has been issued Wllth

a mew passport?
IM: No, sit.  ~
RM: That will be all, sir.

Your Worship, before I take my seat, I happened to be lecking at the
Stabroek News in which it was stated that I showed witness a copy of the
statement. It never occurred. It was untrue. I never showed the witness a

- copy of the statement. And it said that Mr. Kwayana—
PRATT: It never occurred. And what Mr. Kwayana—

JAT NARINE SINGH, Jr.: [ haven't not';ced the statement of Mr, McRae

read back.

FTQULCL AULLICY UG ucot ok

- . Tenth Witness, Vernon Gentle

. Leary, Georgetown. During the year 1980 I was an asssistant superinten-.
dent. On 19th June 1980 about 8:30 A.M. I was at CID headquarters-Eve
- Leary when I received certain information. As a result I took a party. of
detectives to Lot 40 Russell Street, Charlestown, where I met a woman by
~ the name of Hazeline Douglas, the aunt of Gwendoline Jones. Iidentified
*-.myself to Hazeline Douglas. I told her that we were there to search the
- premises under the National Security Act for arms and ammunition: We
searched and took away a quantity of electronic equipment which in-
. cluded three radios, four Bantam sets or walkie-talkies and one monitor. I
lodged and these things were kept in the storeroom of CID headgquarters-
Eve Leary. On 27 June 1980 Corporal Roach 0484 whois now a sergeant
went to CID-Eve Leary. [ detailed him to carry out.an examination of alt
. the electrical equipment and to give me his findings in writing.

DPP: (Gonsalves-Sabola): Whose home is 40 Russell Street?

Y G: That is the home of Gwendoline Jones.

ks

Cross-Examination by Jai Narine Singh, Jr. .
" J8: Tell me. When you went to Russell Street, were you not going in search
.of a person by the name of Gregory Smith?
YG: No, sir : .
JS: Did you have at the time information that Gregory Smith was residing or
" had resided at 40 Russell Street? - :
VG: The information, no sir.

" way with the death of Dr. Walter Rodney?

- YG: [Long pause] Yes, sir. : .

JS: Can you tell theé court in your mind what was the nexus between

Gwendoline Jones and 40 Russell Street and the death of Walter Rodney?

VG: The information I received. . . .

" JS: Was Gwendoline Jones at any time teken into custody by you . . . the
nexus? '

VG: I went to Gwendoline Jones's home. I was told that I could go there and
find arms and explosives which were connected with Dr. Rodney’s death.

JS: Up to 19th of June when you went to 40 Russell Street were you or were

'you not aware that aman called Gregory Smith was alleged to be involved

in the death of Dr. Walter Rodney?

. VG:Iam detective senior superintendent stationed at CID headquarters, Eve '

- J8: Were your investigation, your search and search party connected in any

BT A
ATHID
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No. I wasty't aware of that. ol
: Ate you saying that you did not hear the name'?

G: Yes, Idid. I heard the name,

. And you knew at that time also that Gregory Smlth was a serving member
of the GDE?

G: No, sir. :

3: So, Senior Supenntendent, you are telling this court that on the 19th
when you went to Russell Street and searched the premises you were not
at the time looking for Gregory Smith? '

G At that time, no.

: Did you at any time subsequently discover that Gregory Smith-was
resuimﬂ in fact at 40 Russell Street?

"G: No, sir.

S: So, Senior Superintendent, are you saying that up to this day your
investigations did not show. that Gregory Smith resided there?

7G: My investigations did not include looking for Gregory Smith.

~°S: That was not my question. Did you subsequently discover that Gregory 3
 Smith resided at 40 Russell Street?
' ¥G: No, sit ' :
' [S: Senior Superintendent, you took a number of articles from that house?
| VG: Yes.
' JS: Did you make a list?
VG: Yes. .
JS: Wouzld those articles have included a telephone?
VG: [After a long pause] 1 cannot now recall.
JS: What did you do. with the list? -
VG: I made an entry into the property book.
JS: That property book is in your possession or the possession of the police?
VG: No..

JS: What has happened to jt?

VG: We were looking for 1t. We can’t find it. Apparently it was discarded.
JS: Is it usual for police to discard records-of articles taken from the public?
VG: It depends on the circumstances.

JS: You are saying that the circumstances of the death of Dr. Rodney—
VG: No. Wher it is filled it is discarded. Due to one thing or another itcan bc

- destroyed, maybe by rodents.
JS: In the property book held by the police which lists the items and the
owner, what name did you enter?
VG: I can’t now remember. I may have put in Gwendoline Jones.

‘JS: Did you list Gregory Smith?
VG: No.

JS: Did you remove any items such as clothing, bnefcase, ca]lmg cards
" photo albums from 40 Russell Street?
“ VG: I can’t recall moving none of those items—clothing, bnefcase caﬂmg
;. - .cards, photo albums, telephone. I can’t recall moving none of those. **
JS: As aresilt of itemns uplifted and lodged did you arrest Gwendoline Jones'7
.¥G: No, sir.
* JS: Did 'you look for Gwendoline Jones?
" VG: On that day? Yes.
_JS: Were you successful in finding her?
VG: No. _
JS: Did you speak to any neighbours?
VG: Personally, I did not.
- " JS: Did you take Hazeline Douglas into custody?

~ VG: It is normal procedure. I imagine I did. I can't recall.
_JS: Did you miake an entry?
VG: In the station diary. [ would have tolook.
JS: Or has it been discarded?
“¥G: I baven't been looking for that. ;
JS: Now, Senior Superintendent, I would like to ask you a pmcedural matter.
" A man appeals a conviction, a. summary matter, he is placed on ba_l
- Would you consider him to be a fugitive from justice?

¥ G: No, as far as I know.
JS: Would you agree that he could only become a fugitive from justice when

his appeal is being heard and he doesn’t tumn up?

.YG: Dor’t quite agree. To my mind, if aman is on bail, if he puts himself out

of the Junsdlcuon of the coutt, he has made himself a fugmve from
justice.

~,
I
1
la

PRATT: Kindly ask relevant questmns

DOODNAUTH SINGH: As far as you know was the person Gwc:ndolme
Jones an electronic technician?

' VG: [Long pause] As far as T know, no.

DS: When you went to Russell Street, you went there because you ex.pected '
who?

. VG: I went there to find explosives, ammunition, arms.
~ DS: But you weren’t at all interested in finding anyone?
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. 3: No. When I went to that address I was expecting to scc a person.

5: Who?

' &: Whosoever.

S: If that was so, you could not have executed a search warrant.
G: No.

. S: At the time of (his search you were a junior officer to Mr. McRac’?

G: No. We had the same rank.

| §: You didn’t have the same rank. McRae said you executed a search

warrant.
'G: I executed a search. I did not execute a warrant in the true sense.

St Why were you interested in discovering whether there were explosives in
that premises?

| 'G: Because of information I received on the telephone.

' 1S: This is 19th June?

| TG: Yes.

| )S: Was this relevent to the death of Dr. Walter Rodney?
| 7G: I 'was told so.

i

"RATT: He was asked that before.

| )S: With the greatest respect, no other lawyer does what I do. He cannot'ask

the same question I am asking. Nobody does. . . .
J)S: This information has fo be relevant to the death of Dr. Walter Rodney.
¥G: So I was told on the phone.

DS: You found no explosives. You found, what you found was electronic

equipment. Why did you take it away? Is electronic equipment under the
National Security Act?

VG: The informant said that this equipment may have had arms, ammunition
[sic].

DS: But you didn’t give it to the ballistics expert, you gave it to the electronic
expert. Why?

VG: Because I felt it had to do something with electronics.

DS: You did realise that you had taken away walkie-talkie sets? You would
not expect walkie-talkie sets to be in-the home of a private citizen? '

VG: Yes.

DS: Did you atternpt to find out who were the person or persons responsible

. for the walkie talkiein [ 12

VG: I attempted to.

DS: In what way?

VG: I spoke to Hazeline Douglas who was the occupant in the house.
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DS: Prior to going to that premises did you ever hear the name Gmgory Smith
in connection with the death of Walter Rodney?

VG: [Long pause] 1 doubt it. I cannot recall. :
* “DS: Didr’t you as a citizen read that Dr. Rodney’s brother Donald Rodney

had issued a statement setting out how his brother had died?
¥G: 1 cannot recall.

-DS: You know that the police wantcd—men board wanted Gregory Srmth asa

wanted person?

—VG Yes.

DS: You are still 2 member of the police force? Acting as deputy crime cluef"
"YG: Yes.

. DS: The position of Gregory Smith is that he i is still wanted by the Guyana

police force?

" VG: [Long pause] Gregory Smith is wanted for qnesnomng in respect of the
death of Walter Rodney.

DS: And a diligent police officer would be grateful for any information they
could get about the whereabouts of Gregory Smith?

. VG: Yes. '
DS: Mr. Gentle, don’t you know that there has been published conversations

between reporters and Mr. Gregory Smith?

VG: I have seen reports.

DS Have you attempted to interview the reporters who spoke to Gregory
.- Smith?

YG. No, sir.

DS: You agree that the alleged information establishes (a) that Gregory

Smith is alive?

McKAY: My friend is being deviant again. It is not fair to a jury to ask them
to disregard all these things about newspapers zlleging . . . establish by
admissible evidence.

DS: You say Gregory Smith is wanted by the Guyana Police Force?
VG: For questioning.

DS: You would be interested in whether he is alive?

VG: Yes.

. DS: Where he is?
" VG: Yes.

DS: The reporter is saying that he knows.
PRATT: Stop this line of examination. Don’t'answer that.
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. report said something -about telephone . . .
territorial. .

S: He was Mmlster of Home Affairs. Territorial! He doesn’t know about -

Interpol? Talking nonsense!

| M: No.
| 8: He is an expert in international law!
. M: I am; I have two years in it at university!

- S: You have not brought back persons from Suriname? Thls happens every

week. Youknow you can seek assistance. Guyana police have not gone to
Suriname and brought back people?

- Gt Yes, with the assistance of the Dutch police.

S: You know you can seek assistance in any territory in which Gregory
Smith resides?
G: [Long pause] Depends on the re]anonshxp with the particular territory.

Well, I don’t know what relations we have with the address I saw in the
report.

- 1S: We have an embassy in Sunname‘?
. 1S: From the reports you did not see—

| RATT: Dor’t answer.

1S: To determine the true circumstances surrounding the death of Dr.
Rodney, don’t you agree that Gregory Smith should be questioned? Don’t
you agree, as a policeman with long experience?

G: I'm not sure that T could answer that question.

)S: Is Gregory Smith still wanted? For questioning by the Guyana police
force?

7G: I'Il have to check that out.

)S: Is he still wanted today?

/G: I'll have to check that out.

JS: Is he still wanted up to today?

¥G: 1 imagine. I'll have to check.

JS: What would you have to check?

VG: With the investigation.

J8: When can you do those checks?

VG: I can tell you tomorrow.

DS: Did you ever see the report which ‘the electronic expert Mr. Roach
submitted?

VG: Yes.
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: Having seen the report what did you do with the items?

::YV.G: I lodged them in the storeroom.

:DS: You mean no one has uplifted them?

YG: I don’t know, sir. ,

DS: If those pieces of equipment were delivered to someone, there would be.

a record?

G: I have been looking and have been unable to locate the property book

+:DS: No. Have you seen any record of things which the police seized havmc

been returmed?

G: 1 am not in charge of the storeroom. I cannot find property book. I am

- ‘unable to say whether they were returned. We are still searching the room.

;- DS: We don't have the equipment so:I will have to ask, this is hearsay. Can
. yourecall the.expert saying that among those pieces.of equipment you had

- transistors and capacitors?

NG: Can I refresh my memory from the report?'] always have trouble with

-electronic terms.

DS: How do you know I have the report? I don’t have the facility of the
“statements. Mr. McKay has all the staternents.

RM: I don’t have statements.

DS: Don't make fun!

:[Orderly hands witness diary page exhibit of Sergeant Roach.]

DS: Refresh your mind and you will see transistors and capacitors.

VG: He said he did not mention transistors and capacitors.

DS: That doesn’t mean he did not put it inhis repart. Are you saying thereis a

difference between that and. what he wrote? You see mention there of _
* transistors and capacitors?
VG: Yes.

DS: [Calls for post mortem report] You know that Dr. Mootoo performed the
post mortem on the body of the deceased?

VG: So 1 was told [orderly shows him copy of reporz]. 1 know. -

DS: Dr. Mootoo took out of the body certain items?

VG: I don’tknow; I wasn’t present. Comrade McRae and Kendall, they were
-there.

DS: You never saw anything?
VG: I wasn’t there. -
.DS: The normal procedure is when a post mortemn is performed and items are

- «extracted they ought to be given to the safekeeping of the police?
YG: Yes.
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i: Mr. McRae is no longer a member of the force, so I have to ask you *

j2 Cam-you tell me whether you have any items in police custody taken out -
from the body at the post mortem? 3
3: I don’t know.

3: At the time of this incident you had as the ballistics expert, Mr: Kendall,
present at the post moztem. Is Mr. Kendall still a member of the police
.force? : :

G: No.

S: Where is he?

| G: He is now permanently resident in New York.

S: You know Mr. Kendall visited the site of this incident?

G: Yes.

S: Is Mr. Kendall resigned, dismissed?

G: Retired.

S: In addition to Mr. Kendall examining, he was present at the examination
of the British explosive expert?

'G: So I heard. .

)S: Any steps have been taken to bring Mr. Kendall back to give evidence at
this enquiry?

7G: I don't know of amy.

SM: You have to establish in the courts of both countries, by evidence that
- the person whom you seek has committed [ ]. It was suggested that you
.could just fly across and scramble 4 man up. .

DS: Who suggested that? I néver did. I never sugges [ed that you could _]ust go
and scramble a man up. Mr. Moore is saying that just because he-was 2

. minister and was talking absolute nonsense.

.. DS: I will ask you leave to ask two questions: he has sought to lcad cv1dcnce

- -, about extradition. . . .

: ,REX McKAY: This is taxing your indulgence. The court seems to have an

.. . overweening indulgence.

. PRATT: We hope Dr. Mootoo will be here tomorrow. He said he would have

10 get up the records.. [7o orderly] Would you contact him'and ask him t0
be here for 57

February 11, 1988, Day Eight

_ Dr Leslie Mootoo, Eleventh Witness, led by DPP Ms. Gonsalves-Sabola

;. DPP: . You are a regular medical practitioner in Guyana?

o LM: Yes, I am.

~ DPP: In June 1980, you were the government bactericlogist/pathologist?
LM: Iwas.

* DPP: Among your qualifications you are the holder of a diploma in forenszc
medicine? .

- LM: Iam.

DPP: And you have had several years experience in that ﬁeld'?

LM: Yes.

:  DPP: On 14th June 1980 at 10 A.M., did you conduct a post mortem on the

dead body of Dr. Walter Rodney?

 LM: Yes, at-the Georgetown Hospital morgue.

DPP: And you made a record in accordance with your findings?

IM:1did

DPP: Is this the record?

DPP: Yes.

DPP: Who identified the body?

‘LM: A Mis. Shepherd and Fr. Malcolm Rodngues Mrs. Shepherd was the
_ sister-in-law of the deceased. Fr. Malcolm Rodrigues identified himself as

his friend. Mrs. Shepherd is now in Canada.
DPP: Who was present during the post mortem?

ITANLEY MOORE: This is largely for the benefit of the jury. What is the
extent of your jurisdiction as a constable in the police force? You know
everybody is a constable from the Commissioner down.

VG: The whole of Guyana.

SM: Do you have any police powers which you can exercise in any cou.ut:y in
. the world other than Guyana?

VG* No.

SM: And as far as you are aware, do you know of any extradition treaty
“between the Republic of France and any of its overseas divisions?

VG: No.

SM: Cayenne is an overseas department?

VG: Yes.

SM: Insofar as you are aware What are the procedures which have to be

. undergone by the police of Guyana if there is an extradition treaty
.arrangement? First we have extraditable and non-extraditable offences. It
has to be established in the courts.

VG: It has to be an offence which is extraditable. You must prove that you

have—that warrants—
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VI: Dr. Walter Chin, medical superintendent of Georgetown Hospital at -3

that time; Dr. James LaRose, who was in training to do pathology then

changed his mind, he is at Lusaka now, doing Medex; Mr. Carlton Marks,

hospital administrator; Assistant Superintendent Kendall, ballistics ex-

pert, gone since to Region 11. Seems as though I'm the only body here,

| Assistant Superintendent Ignatius McRae, CID.

| PP: Can you tell us your findings?

| M: The External Affairs. The body was that of a thinly built but healthy

| African male, measured 5'6%4". The body was clothed as follows: 1) One
white short-sleeved shirt marked Kent. This shirt was burnt in various
parts. 2) One pair brownish-grey trousers with a brown belt. The trousers
were burnt in the front, but the seat was intact and the zip was missing. 3)
One pair shorts, blue in colour burnt in the front. 4) One pair brown shoes
without laces.

- The following were seen, Your Worship: 1) There were first degree
burns on the left aspect of the forehead around the left eye and the left
aspect of the face including the frontal bone. 2) There were first degree

" burns on the left arm posterior aspect and the left forearm, the medial
aspect. 3) First degree burns on the right arm and forearm, medial aspect.
4) First degree burns in anterior chest walls. 5) There were some arzas of
second degree burns on the right chest and and right nipple area. 6)
Lacerated wound on the medial aspect of the right forearm 2 cms below
the elbow joint and bits of wood was removed from this area. 7) Com- .
pound comminuted fractures of the pelvic bones. 8) Destruction of
genitalia. 9) Compound fracture tibia and fibula. 9) [sic] Compound
fracture of the femora (both thigh bones). 10) Compound fracture tibia
and fibula (left leg). 11) Abrasion (right ankle joint). 12) Entire abdomi-
‘nal wall missing with protruding loops of intestines.

External Examination: The general external examination' revealed
multiple mutilating injuries present involving the front of the abdomer
and pelvis, both thighs and left leg. In these areas there were bits of wood,
plasnc grass, sand and earth, all removed and given to ASP Kendall.
LM: [Continued] The muscles of the anterior abdominal wall were missing
exposing the peélvic and -dbdominal contents and prolapsing loops of
* intestines. The muscles of both thighs were shredded.
I have used the words before “Oliver North.”
Internal Examination: The head and neck, the skull, showed no frac-
tures, the brain was normal in appearances.

Thozacic cavity. The oesophagus was normal in appearances "The

" trachia and the bronchi were normal in appearances and there were no
carbon particles present.

. The lungs, there was subpleural haemorrhages present, more pro-
nounced in the lower lobes.
.~ The heart, normal in appearances.

Coronary vessels were patent (open). The arch of the aorta was smooﬂl
. There were fractures of the 6th, 7th, 8th, 9th ribs on the right and’ left
- chest on the anterior aspect.

¥ The abdominal cavity—stomach and intestines: The stomach con-
tained undigested food which was composed of rice and bits of meat.
There was no injury to the stomach. Intestines: There were perforations of
loops of intestines. There was rupture of the mesentery of the small
intestines. The parietal surface showed congestion and the presence of
" haematoma In this area thc abdominal muscular wall was missing and
bits of wood, metal, grass, mud, plastic were collected from the surface of
the intestines and in depth in the abdorminal cavity:

Pancreas: Present and normal.

Liver: There were three lacerations present in the right aspect.
The spleen was miptured.
The kidneys had massive perirenal haemorrhage (around the kidney).
There was no damage to any of the kidney substance.
Urinary bladder was. empty.

The peritoneum around upper surface of the bladder was. blc:od-
stained.

Genitalia: This was absent.
Lower Limbs: There were compound fractures of both femora, shred-
ding of the muscle. Left leg had a compound fracture.
Cause of death given as haemorrhage and shock, multiple injuries in
- -@bdomen and limbs from some explosive device.
DPP: From the injuries how far was the deceased from the explosion?
-LM: He was right on it. Whatever went off was from the deceased’s lap. I'm
90 percent sure he had his legs crossed.
" DPP: How are you sure?
LM: The kind of injuries, flash burns, a lot to do with concentric waves and
energy going up. It shreds like a mango.
DPP: How did the bits of wood?

"LM: I don’t know. I collected quite a bit of stuff.
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'ross-Examination by Doodnauth Singh.
1S: Were you invited to attend the further post mortem by—
M: Dr. Hugh Johnson, now deceased. No,'I wasn’t invited. I didn’t even

know they were coming. I remember I spoke to you, Mr. Singh, and asked :
if you had invited them. You told me no.

DS: The conclusions you came to was that the-injuries were consmténtwith'
the igniting of an explosive device which was resting on his 1ap‘7 ;S
LM: Yes

DS: Do I remember your visiting the scene and you saw the body in the
" vehicle?

Note: Below is extract from copy of P.M.,.rep'ort, given to press table duting
vidence in chief by Dr. Mootoo, along with some colour photographs of *
ody.]

II was just resting?

LM: Yes. Or else I would have expected more injuries to the hand. I have that
“:.on the Number 3 opinion.
DS: That'll be 2.

JBSERVATIONS AND OPINION

\) Deceased was alive when the explosive device exploded.
2) The explosive device was in his lap at the time of the explosion.
- 3) The explosive device was not held by the hands of the deceased as more

REX McKAY: We should all say thanks to
severe mutilating injuries of the hands would have been seen. . el b

:--and definite opinion as to the explosive device and where it was. Your
opinion is that the charge must have been in the lap of the deceased?

LM: Yes, whatever went off.

RM: Is it from experience the normal thmg in Guyana to carry around

;; explosives in your lap?

LM: 1 think the answer to that is, I wouldn’t.

RM: Is it normal?

:M: No.

RM: And you teld the court that you did visit the scene and saw the position

Opinions (1) to (3) were gwe.u to the Deputy Commissioner of Pohce—Cnme,
in a special conference at 9:30 A.m. on 15th June 1980.

DS: Did you see the report made by Dr. Johnson?

LM: No.

DS: Did you instruct that any X-rays be taken of the body at any time?
L.M: I have some X-rays but they are not good. I have some photographs, 100,

of the body. - of the deceased in the car? They all fit within the factual matrix on which
DS: Was one of the purposes of the X-ray to be able to identify what had you base your theory?
entered the body? LM: Yes.

LM: I was more concerned about fracture of the femur. Ihadn't seen a bomb
since I left Dublin. ;

DS: The X-rays if they were well done would have made it easy to identify
other objects in the body? .

LM: Other bits, yes.

DS: The metal that you took out, were you able to identify they were

" components of what?

LM: No. As I said, not my field.

DS: Since giving to Mr. Kendall those pieces you took out, have you seen
them?

LM: No. And I haven’t got any report from him.

BM And you are qLute sure? In #3 of your observations and opmrons you

say that the explosive device was not held by the hand of the deceased? If
he had held it—

- LM: I don’t think I would have seen any hand left.
RM: Dr. Johnson, the pathologist who came here is dead and Dr. Skuse, the

other, was discredited by the Court of Appeal in England for giving wrong
. evidence.

DS: Mr. McKay advised that they be brought here.

RM: In your opinion having regard to the limited availability of X-rays, a
~ second post mortemn could have revealed not much more?
. LM: I don’t know.
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M: Or are you telling us you didn't do a good job?

M: I thirik you and Mr. Singh are the best judges.

M: Do you think they could have found anything more?

M: No. But they might have been able to put together the bits and pieces

took out. Mr. McKay, could you repeat what you said about Dr. -Skuse?
‘M: No. That was just for my friend here.

Your Honour, whatever your thoughts and ruling on 1, 3, and 4 are,

. assuming that there is-2 reluctance expenditure-wise to have Donald

. Rodney return to Guyana then the relatives of the deceased are prepared o
bear that expense.

: PRATT: In connection with 1) Mr. Kendall is now residing, the doctor said,

% . inRegion 11 and I'have absolutely no jurisdiction to issue any summons.
2) I think enough opportunity was given for Donald Rodney to be present

_.[ 1factthat summons was served. I am not going to make any order. The

. same goes for Gregory Smith. My reply to 1, 2, 3, 4 is that I cannot allow
1t ;

DS: In view of your ruling, I am now making application for an adjournment. . . .

PRATT: You had enough time. Over two weeks. :

DS: We are dealing with an incident that occurred seven years [ago]. Please.
listen and write what I say

PRATT: Adjoum till when? Next year? . . . a telephone conversation . ..

.. within two days he could have been here.

'RATT: I don’t have any other witnesses to'call. I can listen to any addresses
. you have to give me.

)S: As I understand the procedure the witnesses have to be summoned by -
the court and on the basis of the evidence which has been established so ..
far, we also submit the following: S

Firstly that the court ought to take steps to have former ASP Kendall, -
the then ballistics expert (o whom the various items which were taken
from the body of Dr. Rodney were given. We have evidence to the effect
that at that time, Mr. Kendall was the ballistics expert. In view of the :
established fact that this death was caused by the igniting of an explosive - DS: Firstly I submit that the witness had to be the witness of the court
device, that the ballistics expert evidence would be of vital assistance for - . Relatives cannot bring witnesses forthe court. Only after a refusal of the
the ultimate determination of the jury. : . court, counsel can suggestand then [ 1. We are requesting two weeks so

Secondly, we submit that in the evidence it is clear beyond a shadow-of ’ _ that arrangements can be made to have him here and then the court can
a doubt that Donald Rodney should give evidence at this enquiry. Rodney . summom. . ..
is presently out of the jurisdication and resides at 3 Augustus Woodfield PRATT: I can’t grant the adjournment. You can address the cout.
Avenue, London SW16TL6, England. Donald Rodney is willing to return -ELEAZER: Your Honour, we are getting the impression that this.court is

. to Guyana to testify at this inquest and it is clear on the evidence that the . anxious to have this matter [ ] regardless that we have no cogent
question of expense ought not be a consideration because the state at the evidence to satisfy the jury. Witnesses ought to have been called by the
time of the incident brought a forensic pathologist and an expert from -~ court. At the beginning the court could not tell us who was called. It was
England. . . part way in the inquiry when the coust cited Donald Rodney. Despite all

Thirdly, on the evidence it has been established that Gregory Smith- our efforts, we asked for the list of witnesses, we asked for the state-
who has been clearly implicated in the killing of Dr. Walter Rodney was a . .ments. . . . One of the absurdities is that somebody else watching inter-
member of the Guyana defence force. It would be vital to this enquiry to . estshad statements. Why oughtnot relatives be given an opportunity? The
determine whether on the night of the incident he was still a memiber of . summons was served only on Saturday.
that force. So that I submit that the court ought to summon the records of & " PRATT: One was issued, maybe before.
the GDF service of Gregory Smith. Z®- ELEAZER: [Asks for copy of service] Service February 6, 1988. 19th

Finally, sir, the evidence has established that Gregory Smith was a - . January, your signature, but service was effected on the 6th February.
wanted person necessary to be questioned by the Guyana police forceasa | What makes it worse is that service is bad in law. Saturday is 2 non-day. So
person involved in the death of Dr. Walter Rodney. On the basis of that -; you really have. no evidence before you that Donald Rodney is properly
evidence I submit that the court ought to take steps to have some .: .. summoned. Police have not done their job properly. .
responsible officer of the Guyana police force to tell us what efforts have ;

PRATT: You can’t put off, put off this matter.
been made to get Gregory Smith to return to Guyana and give evidence. ELEAZER: You are not the judge in the matter.

e e T el o L0 s s aremes
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RATT: I know that.

LEAZER: You have evidence before you that the service of summons of -

Donald Rodney is bad in law. You have a duty to make sure it is served
properly. You must rectify it.
IOODNAUTH SINGH: I am asking for an ad;oumment for next Monday.
LEAZER: The serving of the summonsmust be rectified. Until youdo that
we cannot arrive at a conclusion. You can’t ignore it.
RATT: Matter adjourned till Monday. Maybe we can get Rodney by then.
T1cKAY: [On his way out] On the question of serving summons on Saturday
being bad in law, there is no legal authority for that.

‘ourt resumes Monday at 9 A.M.
February 15, 1988, Day Nine (Final Day)

YOODNAUTH SINGH: Your Worship, in view of the inadequacy of time
given to have Donald Rodney present at this inquest I am requesting that
the court should take steps to have his statement admitted at this inquest.

JORONER PRATT: I don’t think that members of the jury or counsel can
question the statement or cross-examine the statement. I wanted the
doctor’s report, the post mortem report to be tendered without calling the
doctor, but I called the doctor, so that he could be cross-examined. 1 will
not grant the application because the statement cannot be cross-examined
and cannot be tendered as documentary evidence. I think the time was
adequate to bring Donald Rodney. I do not agree that the time was not
adequate. I think we should proceed.

DS: In view of your ruling in respect of statement of Donald Rodney, the
application for adjournment, the ruling of the court on the failure to take

steps to get Gregory Smith within the jurisdiction, to get any evidence
from the GDF whether Gregory Smith was a member of the Guyana
defence force on the night of June 13, 1980; in view of your ruling that no
evidence on what steps have been taken to get a wanted fugitive back will
be allowed, I am instructed by my clients to withdraw from the proceed-
ings at this time. I therefore seek leave to withdraw both teams of lawyers
watching the interests of the deceased’s family and watching the interest of
" Donald Rodney. My instructions are that this is not a valid attempt to
determine the circumstances surrounding the death of Dr. Walter Rodney.

P: Counsel can enter appearance and counsel can withdraw. Permission is

granted.

DS: Grateful to you sir.

oy
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[Counsel withdraws followed by leading WPA aciivists.] "~ -

+ REX McKAY: I am not permitted to address the court or the jury on the

question of facts. No oze is. All I would ask, Your Worship, is to. let the
* jury know and to distinguish between rhetoric and facts. They can only
draw inference from facts. Nothing can be drawn from rhetoric, claps-and
cheers and to point out that there has not been any evidence legally
admissible to show the circumstances in which the deceased methis death
other than the explosive device must have been carried in the lap of the
deceased. There is nothing at all on record to implicate any Gregory
Smith. The evidence on record implicates only a person named Donald
Rodney in whose company the deceased was when he was carrying the
explosive device. I ought to draw also to your attention that the jury ought
to be guided by you. All we have been hearing is that Donald Rodney is
coming. We must also know that he was convicted for possession of
explosives arising from the very circumstances of the death of Dr. Walter
Rodney.

Your Worship, page 517 of the third edition of Halsbury’s, paragraph
979, “conclusion of jury or coroner. . . . If there is insufficient evidence
to determine death, an open verdict may be recorded.” So it seems to me
that you ought to direct their minds to.it, if they think there is insufficient
evidence and if they so find it, an open verdict AsIseeit, enly one ortwo
verdicts are possible—either accident or open.

P: I am just checking this interpretation or meaning of an open verdict. It is
listed in Coroner's Practice, if evidence did not disclose means. whereby
cause of death—

RM: Cause of death is known.

P: That is why I brought this interpretation to your attention, because the
cause of death was clearly stated by Dr. Mootoa.

Before I start, I would like to draw to your attention, members of the
jury, that this is a matter that has been in the newspapers for over seven
years. It contains a lot of political implications. You have heard witnesses
Karen de Souza and Andaiye and you have listened to “rhetoric” as Mr.
McKay referred to it. I want you to disregard all newspaper articles and the
rhetoric that were in the court. It is regrettable that counsel watching the
interests of the deceased had to withdraw, was given permission to
withdraw. I think enough and adequate time was given. You had 24, 48
hours to be here; you were here. The other witnesses were given the same
amount of notice; they were here. I don’t think you members of the jury
and the coroner should have to give any long time, they had enough time.
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We are not here as political [ ]. We are here lawfully and honestly. . . . :
Forget your political affiliation, you must have them, or if you don’t have  {
them, forget politics. We are here to determine the . . . death of a brilliant 3
Guyanese son. I suggest preliminary to that a review of the witnesses. I
will have to advise you on the different types of verdicts. 3
Since February 1, you have been listening to the several witnesses. I '3
must remind you that our task, and this is mostly now your task, you have T
to determiine when, where, how and after what manner Dr. Walter Rodney
came to his death and such other matters. Again I tell you to forget all
political rhetoric, determine verdict based on evidence put before you.
The first witness was Sergeant Errol Easton. He said that on June 13,
1980, he was stationed at[ ] about 8 p:M., just about the end of his duty;
he said he saw a cartravelling at a fastrate . . . and suddenly heardaloud -
explosion. Easton further said that he and [ ] ran to the car. He said he .
saw an object with the aid of a torchlight. It was a man. 'The head. One of -
the most important elements is identity. Easton said he was unable to
recognise the object because the face was downwards on the dashboard.

Other witnesses gave evidence. '

Karen de Souza said . . . she arrived at the scene before Andaiye
because she was able to outrun her. She had left the house at 45 Croal
Street as aresult of certain information she received from Donald Rodney.
She szid she saw a white car with the roof off. She asked a uniformed
policeman to see who was inside. She said she saw a person who was
clearly dead. She could not sée the face, but said the person looked like.
Walter Rodney. :

Andaiye gave similar evidence. She said Donald Rodney. came to the
house, injured and bleeding, and said that there had been a terrible
accident: “Go for Walter.” She left. She saw a crowd. She also saw a white
car but could not get close to it because men from what she called the
death squad were pushing back the crowd. She recognised the car by its
number as that owned by Donald Rodney. She saw a boneless torso, saw
face and recognised body as that of Dr. Rodney

. The body was also identified by Fr. Malcolm Rodrigues who identified
himsé€lf as a friend of Walter Rodney.

Then there was the post mortem report by Dr. Leslie Mootoo. The
cause of death from that post mortem was shock and haemorrhage.

From that evidence we know that Dr. Walter Rodney died on June 13,

1980, in a white car at John and Hadfield Streets and the cause of death

_.was shock and haemorrhage. This is as far as required as according to
_.when, where, how and-after what manner Walter Rodney met his death.
Now we come to.the most important aspect—was.anyone résponsible?
Now, the person who was the last person to see Dr. Walter Rodney was
. his brother Donald Rodney. He was the-one who ran to the house of Karen
de Souza and Andaiye and when the matter was fresh in his mind he said
there had been a terrible accident, “Go for Walter.” He didn’t say Walter
was.assassinated or anybody threw a bomb in the car. Karen de Souza and
Andaiye gave evidence on this.
Now. I allowed during the inquest certain hearsay evidence but
- according to the learned writers on inqueésts, if a brother of the deceased at
the time when he died was there, there is no reason'to refuse to hear what
he said. That is exactly what he said. '
. Evidence of ASPMcRae. I allowed counsel a little latitnde. Tknow that
..-senior counsel was not in agreement with that but —in an inquest you do
not stick to the rigid rules. Throughout you heard we must have Gregory
. Smith, we must have Donald Rodney. If you don’t draw the line, this
.. inquest wouid have gone on for a.year. It has already gone on for seven
.- years. We are not here to prolong this matter. The relevant point is that this
- same explosive device, and you have to go back to the findings of Dr.
. Mootoo, Donald did not say somebody threw a bomb in the car. He did not
say his brother was assassinated.
~ ASP McRae's evidence: I was glad that he brought out the fact that you
had a certain Gregory Smith who was wanted. He said police had it posted
up all over. It was no secret. Butno one was able o find him. They locked
various places, Kwakwani, the whole of Georgetown and did not find
him. Gentle said that when he went to this house in Russell Street he did
not go to find Gregory Smith, he went as a result of certain information
and found electronic equipment. No one has ever laid eyes on this Gregory
Smith! He said during the investigation he was not looking for Gregory
Smith. Forget mention of counsel of some newspaper article by a reporter
who spoke to—he is there at the table [indicates Sharief Khan, the
Stabroek News reporter who conducted extensive interview with Gregory
Smith last year: recorder]. 1t is all hearsay! In order to imbed in the minds
of the jury that you [ ] they only quoted part of the atticle. They didn’t
quote (ha, ha) they didn’t quote an important part. Forget that. This is
exactly what they will want to do, to swing it to suit themselves. They will
want to swing it to suit themselves. Police were looking for a man by the
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